


Een opvouwbare zeecontainer werd de winnaar van de LiveWIRE
Young Business Award 2009. 
Tweede Kamerlid Liesbeth Spies (CDA): “We willen Shell best helpen 
om wat minder profi t en wat meer planet naar de aandeelhouders toe 
te verdedigen.” 
Negen Nederlandse schoolteams gooien hun volle energie er tegen-
aan om zo zuinig mogelijk te rijden in de Shell Eco-marathon. 
Heavy metal tegen hard rock: een nieuwe manier om gaten in de 
aarde te boren; kleiner, sneller, goedkoper, met minder ‘voetafdruk’ 
aan de oppervlakte. 
Medewerker Jan den Boestert vertelt over hoe membranen aan de 
basis kunnen staan van heel nieuwe scheidingstechnieken. 
Job van den Berg (DHV) constateert dat we in een impasse zijn 
beland omdat we collectief de grenzen hebben bereikt van onze orga-
nisatiegraad. Dus moeten we eerder met elkaar overleggen. 
En zoals altijd, nieuws en ontwikkelingen uit de wereld van energie, 
economie en milieu in het algemeen en die van Shell in het bijzonder. 

Door meer ‘open innovatie’, 
snellere selectie van winnende 
technieken en invoering van 
prestatiemanagement, wil Ge-
rald Schotman, ‘eerste piloot’ 
van R&D en Innovatie bij Shell, 
ervoor zorgen dat kennis snel-
ler leidt tot commerciële toe-
passing. 

Met rookloze kookoventjes 
zorgt de Shell Foundation voor 
een stille revolutie op het Indi-
ase platteland. Want arme men-
sen zijn gedwongen slechte 
brandstoffen te gebruiken in 
slechte oventjes, wat tot ern-
stige gezondheidsschade leidt. 
De nieuwe oventjes bieden 
Ruimte om te ademen. 

Asfalt maken is vooral een 
kwestie van heel erg veel 
breuksteen en zand verhit-
ten, om het dan te mengen 
met bitumen als kleefmiddel. 
Nieuwe bitumentechnologie 
maakt het mogelijk om minder 
energie te gebruiken, met 
daardoor ook ruim 30% lagere 
CO2-emissies. 



Met drie projecten is Shell betrok-
ken bij de vernieuwing van de olie- 
en gasproductie in Irak. De projecten 
maken deel uit van een inspanning 
waarmee Irak in zes tot zeven jaar 
de olieproductie wil opvoeren van 
de huidige 2,5 miljoen vaten per dag 
naar mogelijk meer dan 10 miljoen 
vaten. Op dit moment heeft Saoedi-
Arabië ’s werelds grootste productie-
capaciteit met 11,5 - 12  miljoen vaten 
per dag. In 2009 produceerde het 
land gemiddeld bijna 8 miljoen vaten 
ruwe olie. De grootste olieproducent 
in het jaar was Rusland met bijna 10 
miljoen vaten/dag. 
Irak koos voor het herstel van haar 
door oorlog en onderinvesteringen 
zwaar beschadigde olie- en gassector 
deels voor een veilingsysteem. Bui-
tenlandse oliemaatschappijen moch-
ten in een openbare veiling bieden 
op een selectie aan oude en nieuwe 
olievelden. Het ging dan om zogehe-
ten servicecontacten (EPC Contracts; 
Engineering, Procurement and 
Construction) met een looptijd van 
20 jaar. De inschrijvers moesten ver-
tellen hoeveel olie ze per dag zou-
den gaan produceren en hoeveel geld 
ze per vat van het gouvernement van 
Irak daarvoor wilden ontvangen. De 
winnaar werd degene met de hoog-
ste productiebelofte en de laagste 
vergoeding-per-vat. 

Afgelopen jaar heeft Irak twee vei-
lingen georganiseerd en volgens olie-
minister Hussain al-Shahristani blijft 
het daar vooralsnog bij omdat de 
inschrijvingen het land op termijn 

aan voldoende productiecapaciteit 
gaan helpen. Op dit moment worden 
wereldwijd ongeveer 85 miljoen vaten 
ruwe olie per dag (inclusief aardgas-
condensaten) geproduceerd en gecon-
sumeerd. De maximaal haalbare pro-
ductiecapaciteit ligt nu op rond 90 
miljoen vaten per dag. Als de Iraakse 
capaciteitstoevoeging volledig benut 
zou worden, zou dat dus een substan-
tiële toename betekenen van de olie-
productie, met mogelijke effecten 
op de prijsvorming. Irak is lid van de 
OPEC, de Organisatie van olie-expor-
terende landen, maar hoeft zich niet 
te houden aan de productiebeperkin-
gen die OPEC met regelmaat afkon-
digt in een poging om de olieprijs 
binnen een zekere bandbreedte te 
houden. 

In de veilingronden haalde Shell twee 
toewijzingen van projecten binnen. 

In een samenwerking met Exxon-
Mobil (85%) zal het West Qurna I 
reservoir worden ontwikkeld tot 
een productieomvang van rond 
2,3 miljoen vaten per dag. West 
Qurna I heeft een geschatte win-
bare reserve van 8,6 miljard vaten. 
Over zes jaar moet de productie op 
het beloofde niveau zijn gebracht. 
Per geproduceerd vat boven de hui-
dige productie van 260.000 vaten/
dag betaalt Irak het duo $1,90 voor 
de geleverde diensten. 
In een veiling in december werd 
een joint venture onder leiding van 
Shell gekozen voor het Majnoon-
veld. Dit veld, met een geschatte 
winbare reserve van 12,6 miljard 

vaten ruwe olie, moet binnen zes 
jaar 1,8 miljoen vaten per dag gaan 
produceren en dat niveau dan ook 
nog eens tien jaar volhouden. De 
regering betaalt de joint venture 
(Shell 60%, Petronas 40% - in alle 
concessies doet de Iraakse staats-
oliemaatschappij mee voor 25%) 
$1,39 per vat boven het huidige pro-
ductievolume van 46.000 vaten/
dag.  Medio januari is het officiële 
contract getekend in Bagdad.  

Bij het tekenen van de initiële over-
eenkomst had Mounir Bouaziz, vice-
president commercial business voor 
het Midden-Oosten en Noord-Afrika 
bij Shell, gezegd dat het bedrijf gedu-
rende het 20 jaar lopende contract 
“tientallen miljarden dollars” in het 
Majnoonproject zal investeren.
Los van beide veilingen had Shell in 
september 2008 al een contract geslo-

ten met de Iraakse overheid voor de 
ontwikkeling van een project om het 
affakkelen van geassocieerd gas bij de 
oliewinning in de omgeving van de 
stad Basrah terug te dringen. 
Voor dit project is een joint venture 
opgericht (Basrah Gas Company, 
bestaande uit de Iraakse maatschap-
pij South Gas Company - 51% -, Shell 
- 44% - en Mitsubishi - 5% -) die een 
25-jaars contract heeft getekend waar-
bij binnen vijf jaar minstens 14 - 17 
miljoen m3 gas per dag moet worden 
opgevangen, behandeld en verkocht 
aan derden, bijvoorbeeld elektrici-
teitsproductiemaatschappijen. In het 
gebied bij Basrah wordt nu nog dage-
lijks zo’n 20 miljoen m3 gas afgefak-
keld bij gebrek aan een verzamel-
systeem. Qua energiewaarde komt 
dat overeen met zo’n 130.000 vaten 
ruwe olie. 





“Shell wil uitblinken in technologie 
en het kunnen uitvoeren van heel 
grote geïntegreerde energieprojec-
ten. Als je dit tot je kerncompeten-
ties rekent, moet je de kennis om 
het op niveau te doen niet wegstop-
pen in de organisatie, maar het juist 
een vooraanstaande positie geven 
aan de interne onderhandelingstafel. 
Ook is het efficiënt om dan één orga-
nisatiemodel voor het hele bedrijf te 
hebben.”
“De reorganisatie moet er vooral toe 
leiden dat mensen beter met elkaar 
samenwerken voor een betere en 
snellere kennisuitwisseling. Het over-
zicht over wat we doen en gaan doen, 
wat we daarvoor aan technologie 
beschikbaar hebben en wat we er nog 
voor moeten ontwikkelen, zit nu aan 
één tafel. De kennisuitwisseling, van 
wereldschaal tot lokale projecten, is 
door de nieuwe structuur strakker 
dan hij ooit is geweest.” 

“Met Projects & Technology is alle 
research en ontwikkeling onder één 

noemer gebracht. Dat heeft ruimte 
gecreëerd voor stroomlijning. We wil-
len meer focus op technologie en 
R&D, maar het betekent niet dat daar-
voor meer mensen nodig zijn. Een 
voorbeeld: we hebben het systeem 
van GameChanger waarbij medewer-
kers worden gestimuleerd om ‘wilde 
ideeën’ op een niet-bureaucratische 
manier uit te werken tot een eventu-
ele commercialisering. We hadden 
altijd drie aparte uitvoeringen daar-
van, bij Downstream, bij Upstream 
en bij Gas & Power. Nu hebben we 
één GameChanger systeem. Dan 
kun je meer doen met minder men-
sen. Er zijn ook overheadbanen ver-
dwenen en we hebben R&D gestopt 
naar activiteiten waarmee voorlopig 
geen droog brood te verdienen is. Het 
heeft geen zin om veel of vroeg in 
R&D te investeren als er niemand aan 
de andere kant van het hek staat die 
jouw producten kan of wil afnemen. 
Als je, door slechtere economische 
tijden, minder geld tot je beschik-
king hebt, moet je scherpere keu-
zes maken. Minder mensen dus, maar 
wel een grotere doelmatigheid en 
slagkracht.” 

“Ik heb het van dichtbij meegemaakt, 
dus speelt die ervaring een rol bij 

alles wat ik nu doe. Tijden zijn ech-
ter wel veranderd. Wij willen bijvoor-
beeld sterker toe naar open inno-
vatie; daarin heb je niet zozeer een 
grote eigen organisatie nodig, maar 
wel een die goed is in het organiseren 
van samenwerkingsverbanden met 
derden. Wij zijn dan systeemarchitec-
ten, we sturen kennisnetwerken aan. 
Ik ben ervan overtuigd dat als straks 
de vraag naar olie uit de huidige dip 
komt, onze R&D organisatie daarom 
ook niet noodzakelijkerwijs hoeft te 
groeien.” 

“Om met dat laatste te beginnen, 
daar gaan we zelfs meer aan doen. 
Ik praat vaak over research als een 
trechter, heel breed van boven en 
smal aan de onderkant waar uitein-
delijk de commerciële toepassingen 
uitkomen. Die trechter bij ons heeft 
nog teveel het model van een rechte 
buis; ik wil ervoor zorgen dat aan het 
begin van het proces er veel meer 
ideeën in de trechter terechtkomen. 
Veel ideeën moeten komen uit funda-
mentele research. Hiervoor is ook een 
groep Emerging Technologies samen-
gesteld, opkomende technologieën. 
Het is een heel dynamische groep, 
geformeerd rond een aantal van onze 

Chief Scientists, die kleinere groepjes 
researchers leidt die kijken naar een 
thematische benadering van innova-
tie of worden geïnspireerd door puur 
wetenschappelijke interesse.”

“Denk aan rekenkunde/algoritmen, 
nanotechnologie, fundamentele che-
mische processen, katalyse, biotech-
nologie en seismische modellering 
van reservoirs. Juist hier komt de 
benadering van open innovatie het 
beste tot zijn recht. Ik weet maar al te 
goed dat er op de hele wereld onge-
looflijk veel heel slimme mensen wer-
ken, en die werken nu eenmaal niet 
allemaal voor mij. Hoe vind je daar nu 
aansluiting bij? Mijn uitdaging is om 
de organisatie zodanig te structureren 
dat je a) de snelheid van de research 
zoveel mogelijk omhoog brengt, en b) 
dat je veel creatiever kunt zijn in het 
commercialiseren van de research. 
Hoe eerder en hoe beter we met de 
buitenwereld samenwerken, hoe mak-
kelijker het wordt om kennis te com-
mercialiseren. Dat laatste is in feite 
toch het enige doel van R&D.” 

“Open innovatie bestaat in soor-
ten. Soms doen we mee met projec-
ten, zoals in Nederland bijvoorbeeld 
CATO-2 naar de opvang en opslag van 



CO2. Hierin werken bedrijven, uni-
versiteiten en overheid samen en is de 
kennis direct beschikbaar voor alle 
deelnemers. Maar in andere geval-
len maak je afspraken met je partners. 
Een voorbeeld: we zijn druk bezig om 
echt een geweldige stap voorwaarts 
te zetten in het scherp ondergronds 
dingen kunnen zien. Op kilometers 
diepte zien wat anderen niet kunnen 
zien. We zeggen intern: ‘We gaan het 
licht aan doen in Birba’, dat is een veld 
in Oman met zo’n ontzettend dicht 
afsluitende  cap rock erboven dat het 
uiterst lastig is om er een goed reser-
voirmodel van te maken. Wij zouden 
dat ontwikkelingswerk in ons een-
tje kunnen doen - we hebben immers 
veel kennis van het bewerken van 
data - maar de grote uitdaging is hier 
juist om eerst veel meer data uit zo’n 
reservoir te halen om daarmee ‘het 
licht’ aan te kunnen doen. We werken 
daarvoor samen met bedrijven die 
gespecialiseerd zijn in datawinning. 
Hun kennis willen we verder helpen 
ontwikkelen, ook om deze specialisti-
sche bedrijven in staat te stellen hun 
kostprijs naar beneden te krijgen. Het 
laatste dat we willen is het ontwikke-
len van een technologisch geweldig 
idee dat echter zo exclusief en kost-
baar is dat de joint ventures waarin 
wij zitten weigeren om het proces te 
kopen. In zulke gevallen spreken we 
af om de gezamenlijk ontwikkelde 
kennis zeg vijf jaar te beschermen en 
om hem daarna te verkopen.” 

“Wij willen inderdaad een company 
of firsts worden, maar dan in de zin 
dat we vooraan lopen in het com-
mercialiseren van kennis. Innovaties 
waar je geen geld aan kunt verdienen, 
of die ons bedrijf niet op een andere 
manier vooruit brengen, zijn immers 
een verspilling van tijd, geld en talent 
geweest.”  

“In totaal geven we per jaar zo’n één 
tot anderhalf miljard dollar uit aan 
onderzoek, ontwikkeling en demon-
stratie. Rond driekwart gaat naar tech-
nologieverbeteringen die morgen 
ingevoerd zullen worden in onze hui-
dige activiteitenportefeuille. En daar-
van valt dan tweederde toe aan ‘baan-
brekende activiteiten’, de rest aan 
verbetering van bestaande produc-
ten en processen. Het overige kwart 
van de uitgaven betreft dingen waar-
voor we nu nog geen business heb-
ben, bijvoorbeeld biobrandstoffenpro-
ductie, de winning van olie en gas uit 
schalie en het opvangen en opbergen 
van CO2.”  

“De afdeling R&D en Innovatie 
bedient zowel Upstream als Down-
stream. Denk bij dat laatste bijvoor-
beeld aan de speciale brandstoffen 
als V-Power en FuelSave, aan smeer-
middelen, chemie, katalysatoren en 
zwavelproducten. Maar het is wel zo 
dat in Upstream nog steeds een heel 
groot potentieel zit voor waardetoe-
voeging voor ons bedrijf. Als je een 
veld hebt met een winbare reserve 
van een miljard vaten olie, wat heel 
groot is, dan heb je het meestal toch 
nog maar over een winningpercen-
tage van 25 tot 30. Wat betekent dat 
er, bij de huidige stand van de tech-
nologie, zo’n drie miljard vaten olie 
in het reservoir achterblijven. Bij een 
olieprijs van zeg 80 dollar, praat je 

dan wel over een potentiële extra 
opbrengst van 240 miljard dollar. Het 
gaat natuurlijk niet gratis, je zult er 
nog vele miljarden voor moeten inves-
teren, en ook zijn er belastingen en 
royalties, maar het maakt duidelijk dat 
hier voor een bedrijf potentieel veel 
te winnen valt.”  

“We investeren in R&D in beide rich-
tingen. Maar je moet je realiseren 
dat we bij nieuwe energiebronnen 
nog maar in de demonstratiefase zit-
ten. Je moet niet kijken naar het aan-
tal mensen of het percentage van de 
R&D investeringen, want veel van 
die ontwikkelingen hebben nog een 
tijdlijn voor zich van minstens 10 
of 15 jaar. Terwijl die andere R&D 
meer in de buurt zit van vijf jaar tot 
commercialisering.” 

“We moeten blijven kijken naar een 
balans tussen wat we willen berei-
ken en wat we kunnen bereiken. En 
daar realistisch in zijn. Iedereen moet 
daarbij onder ogen durven zien dat 
de ontwikkeling van nieuwe, duur-
zame energiebronnen ten eerste lan-
ger duurt dan we zouden willen, en 
ten tweede dat het een duidelijker 
steun in de rug nodig heeft vanwege 
de hoge kosten die er  nu nog aan 
zijn verbonden. Mede daardoor zagen 
we afgelopen december hoe ‘Kopen-
hagen’ eindigde met veel beloften  
maar zonder concrete invulling waar 
het geld voor die doelstellingen van-
daan zou komen en wie precies er de 
schouders onder gaat steken.” 
“Als er een echt kader wordt gescha-
pen voor steun aan de ontwikkeling 

van nieuwe, duurzame energiebron-
nen, zijn we bij Shell echt wel zo flexi-
bel en gretig dat we daar graag onze 
bijdrage aan willen leveren.” 

“Er leven hierbij in het algemeen te 
hoge verwachtingen. Vanuit het per-
spectief van techniek is veel mogelijk. 
Wij kunnen bij wijze van spreken de 
laatste druppel olie uit een reservoir 
halen, als kosten althans geen rol spe-
len. Maar ze spelen nu eenmaal wel 
een rol. Daarom is het zo belangrijk 
dat een kader voor een wereldwijd 
steunprogramma voor de ontwikke-
ling van duurzame energiebronnen 
ontstaat.”
“Willen we als gemeenschap snel 
meer duurzaamheid? Dan heeft dat 
een prijs. Op dit moment is die prijs 
aanzienlijk hoger dan die van het op 
niveau houden of zelfs laten groeien 
van de productie aan fossiele brand-
stoffen. Dat is geen reden om niet te 
investeren in R&D naar duurzame 
energiebronnen. Wel is het de grote 
uitdaging om de kostprijs van duur-
zame energiebronnen omlaag te bren-
gen tot het niveau van de huidige fos-
siele bronnen. En om dat te bereiken 
en vervolgens ook nog eens te imple-
menteren in tien jaar is wel een heel 
erg grote uitdaging.”  

“Ja, dat is nu eenmaal de complexiteit 
van de wereld waarin we leven. Maar 
we investeren ook in technieken om 
de CO2-emissie te verminderen. Bij-
voorbeeld als onderdeel van onze pro-
ductie van oliezanden in Canada. Net 
zoals we daar streven naar het reduce-



ren van het netto gebruik aan proces-
water tot vrijwel nul door recycling.”  
“We zien ook veel toekomst in het 
verder uitbouwen van wat aanvanke-
lijk begon als Gas to Liquids, naar een 
heel systeem van vergassing en syn-
these met diverse grondstoffen, zoals 
biomateriaal, en met een breed pak-
ket aan producten, van diesel tot elek-
triciteit en waterstof. Of een wild 
idee: het laten groeien van algen in 
het Midden-Oosten, waar zon is en 
raffinaderijen en chemische fabrie-
ken CO2 als voeding kunnen leve-
ren en waar de algenolie in diezelfde 
fabrieken toegevoegd kan worden 
aan de traditionele koolwaterstoffen. 
Daar gebeurt op de wereld nog heel 
weinig aan, dat zijn we net aan het 
ontdekken.” 

“Het wordt ‘en en’; wij zullen door-
gaan met grootschalige projecten. 
Ten eerste omdat we daar goed in 
zijn, maar ook omdat de wereld voor-
lopig niet zonder die energie kan, 
daarvoor is de vraag naar energie een-
voudigweg veel te groot. Ik realiseer 
me dat er een risico is dat je alleen 
maar aandacht geeft aan grootschalig-
heid en zo kleinschalige activiteiten 
over het hoofd ziet. Kleinschaligheid 
vraagt om managementkwaliteiten 
die wij nu niet in uitbundige mate in 
huis hebben. Dat vraagt allemaal om 

grote waakzaamheid om het ‘inno-
vators dilemma’ te vermijden; het 
gevaar dat je als een Kodak de leiding-
gevende vernieuwer bent van fotogra-
fie met papier en chemicaliën, maar 
daardoor de uitvinding van de digitale 
fotografie over het hoofd ziet.” 

“Waarom niet? Toegegeven, het is een 
scherpe uitdaging die we ons steeds 
moeten realiseren. Daarvoor moeten 
we vooral open blijven staan voor wat 
anderen denken en doen. Met onze 
aanpak bij biobrandstoffen laten we 
zien hoe we met beide benen in de 
maatschappij staan. Heel nadrukkelijk 
hebben we hier geen totale overname 
van bedrijven gedaan en alles in een 
uniform Shell model gebracht, maar is 
gekozen voor de frisheid en de licht-
voetigheid van start ups. Omdat we 
weten dat we daarvan kunnen leren.”
“En kijk naar een andere tak van 
sport, het bedrijf Arrow in Australië, 
dat is gespecialiseerd in de productie 
van aardgas uit steenkoollagen, coal 
bed methane. Het makkelijkste zou 
zijn om het hele bedrijf op te slokken. 
Dat doen we niet, we zijn joint ven-
ture partner geworden. We weten dat 
we niet nederig genoeg zijn om bij 
wijze van spreken plastic genoeg te 
vinden maar direct aan chroomstaal 
denken.”

“In technologie en innovatie kosten 
de eerste stappen een paar miljoen; 
dan ga je naar een demonstratiepro-
ject van enkele tientallen miljoenen 
en een eerste commerciële eenheid 
van gauw een paar honderd miljoen. 
Tot je uiteindelijk fabrieken bouwt 

op wereldschaal waarmee je inves-
teringen tot miljarden dollars kun-
nen groeien. Mechanisch-chemische 
fabriekscomplexen zijn nu eenmaal 
zeer kapitaalintensief, heel anders 
dan bijvoorbeeld elektronicafabrie-
ken. Dus  moet je zoveel mogelijk 
risico wegnemen uit je ontwikkelings-
proces. Zoiets zie je ook met de eer-
ste commerciële fabriek van Iogen 
in Canada waar we nu voor staan. Je 
wilt er extra zeker van zijn dat je het 
geld niet over de balk aan het gooien 
bent.”  

“We moeten inderdaad af van ‘Ja, het 
is nu eenmaal de energie-industrie, 
dus kost een grote ontwikkeling der-
tig jaar’. Dat zou als fatalistisch opge-
vat kunnen worden. Het is te duur om 
zomaar grote risico’s te gaan lopen, 
maar we weten dat we sneller met 
resultaten moeten komen, ook van-
wege de maatschappelijke druk. Pres-
tatiemanagement is dan ook een van 
de dingen die ik in R&D nadrukke-
lijk wil  versterken. Maar laat niemand 
denken dat je daarmee de ontwikke-
ling van bijvoorbeeld Gas to Liquids 
van dertig jaar zomaar naar twintig 
jaar kunt reduceren. Bij R&D spelen 
veel meer factoren een rol dan alleen 
technologie; denk ook aan regelge-
ving. Talent is er altijd wel voldoende, 
maar met geld ligt het moeilijker. 
Zowel individuele personen als bedrij-
ven en overheden staan altijd weer 
voor de keuze waaraan ze hun geld 
uitgeven; je kunt nu eenmaal nooit 
alles tegelijk doen.”

“De eerste echte versneller is open 
innovatie. De andere is een nieuwe 
kijk op commercialisering. Nadruk-
kelijk moeten researchers en ontwik-

kelaars in een vroeg stadium meer 
worden gedreven door ideeën over 
hoe, en hoe snel, hun werk leidt tot 
producten die winstgevend in de 
markt verkocht kunnen worden, of 
waarvoor de samenleving of der-
den bereid zijn Shell te betalen, of 
die op een andere manier de kwali-
teit van projecten van ons bedrijf ver-
beteren, bijvoorbeeld in veiligheid of 
duurzaamheid.”  
“Wij gaan daarom ook de remaining 
time to deployment opnemen in onze 
voortgangsrapportages richting kapi-
taalverschaffers. Niet meer alleen aan-
geven wat er aan nieuwe technologie 
is ontwikkeld, maar ook hoeveel dich-
ter we daardoor bij de finale opdracht 
zijn gekomen, de commercialisering. 
Dan kan sneller worden ingegrepen 
als er elk jaar een jaar ontwikkelings-
tijd bij dreigt te komen.” 

“Het is fascinerend om te zien wat er 
allemaal gebeurt. Ik sta echt verbaasd 
als ik zie hoe snel het momenteel gaat; 
even los van de hypes die veel aan-
dacht trekken maar het totaalbeeld 
wat vertekenen. Opmerkelijk is ook 
hoeveel meer spelers er momenteel 
zijn, ook veel daarvan afkomstig van 
buiten de traditionele energiewereld. 
Vooral door de snelle en open com-
municatie die we nu kennen en de 
intensieve interactie tussen mensen 
uit bedrijven, instellingen en overhe-
den is er heel veel stimulerende inter-
actie. Dit gaat tot resultaten leiden die 
iedereen nog wel eens kunnen ver-
rassen.” 



Opmerkelijk is dat de olieproductie in 
de Verenigde Staten vorig jaar weer is 
gegroeid, van 4,99 mln vaten per dag 
naar 5,34 mln vaten/dag. Het was de 
eerste productiegroei sinds 1991. 
De grootste oliereserves werden 
geteld in Saoedi-Arabië (260 mld 
vaten), gevolgd door Canada (175 
mld), Iran (138 mld), Irak (115 mld) 
en Koeweit (101 mld).
Voor de grootste gasreserves (hier 
gemakshalve ook maar even terug-
gerekend naar vaten aardolie-equiva-
lent) moeten we zijn in: Rusland (290 
mld), Iran (180 mld), Qatar (155 mld), 
Saoedi-Arabië (45 mld) en de Ver-
enigde Staten (42 mld).       

De snelgroeiende wereldecono-
mie in de jaren nul van de 21ste eeuw 
heeft geleid tot een fl inke toename 
van het energiegebruik, maar ook 
tot een groei van de bewezen reser-
ves bij olie en gas. Vooralsnog is de 
theorie van ’peak oil’, die zegt dat de 
wereld heel dicht het punt is gena-
derd waarop in elk geval de oliepro-
ductie de groeiende vraag niet meer 
kan bijhouden, weer wat verder in de 
tijd naar achteren geschoven. De eco-
nomische recessie, waardoor de olie-
consumptie, en dus ook de oliepro-
ductie in 2009 met zo’n twee procent 
is gedaald, heeft voor een verdere ver-
ruiming tussen vraag en aanbodcapa-
citeit gezorgd. 
Volgens het Amerikaanse vakblad Oil 
& Gas Journal zijn de bewezen olie-
reserves tussen 2001 en 2010 geste-
gen van 1.028 miljard vaten naar 
1.454 miljard vaten, een plus van 34 
procent. De wereldwijde gasreserves 
groeiden met 24 procent, van (omge-
rekend naar olie-equivalenten) 912 
miljard vaten naar 1.135 miljard vaten. 
Volgens de Oil & Gas Journal was 
Rusland in 2009 de grootste oliepro-
ducent met gemiddeld 9,9 miljoen 
vaten per dag. Tweede op de lijst was 
Saoedi-Arabië met 7,9 mln vaten. De 
Saoedische productie lag een miljoen 
vaten per dag beneden het niveau 
van 2008, veroorzaakt door de beslis-
sing van de OPEC om via een produc-
tieverlaging de olieprijs op niveau te 
houden. 

De tien grootste olieproducenten van 
2009 volgens de Oil & Gas Journal 
(het blad telt alleen ruwe olie en olie-
condensaat, geen aardgascondensaat) 
waren:

Onverwacht is China afgelopen jaar de grootste markt voor nieuwe auto’s 
geworden; er werden ongeveer 13,6 miljoen voertuigen verkocht waarvan 
10,3 mln personenauto’s. Tweede werd de Verenigde Staten met 10,4 miljoen 
personenauto’s en lichte vrachtwagens terwijl het brons ging naar Japan met 
4,6 miljoen nieuwe personenwagens.  
De snelle groei van het autobezit in China weerspiegelt zich in groeiende ver-
kopen van motorolie. Eind november van het afgelopen jaar opende Shell een 
nieuwe mengfabriek voor motorolie in Zuhai in de provincie Guangdong. 
Met een startcapaciteit van 200 miljoen liter en ruimte om dat volume te verdub-
belen, kan deze fabriek een van de drie grootste van Shell ter wereld worden. 
Het is de zesde motoroliefabriek van Shell in China. 
Volgens consultancy Kline & Company is Shell, met 13 procent marktaandeel, 
de qua volume grootste motorolie- en smeermiddelenproducent van de wereld. 
Ook in Azië staat het bedrijf bovenaan; in China is Shell de grootste niet-Chinese 
partij op de markt.



iveWIRE is het internationale 
Shell programma dat jaarlijks 
ruim 200 technisch innovatieve 

starters ondersteunt bij de ontwik-
keling van hun bedrijf. Het wordt in 
Nederland uitgevoerd door innovatie-
netwerk Syntens. Elk jaar gaat de Live-
WIRE Young Business Award naar het 
meest veelbelovende bedrijf uit het 
programma. 
Alle genomineerden voor de Live-
WIRE Young Business Award moch-
ten zich op 20 januari nog eens 
presenteren. Dat gebeurde in het 
innovatieve hart van Shell, het nieuwe 
Shell Technology Centre Amster-
dam. Deze ondernemers hadden 
de finale niet gehaald, maar pitch-
ten in het krappe tijdsbestek van een 
minuut niettemin vol zelfvertrouwen. 
“Dit heeft u waarschijnlijk nog nooit 
gezien, en als u het gezien heeft was 
het van ons”, zei Rafaël Redczus over 
de video’s van zijn bedrijf YellowBird, 
waarin bezoekers zelf de camera kun-
nen besturen.
De meeste genomineerden richten 
zich op een niche. Sensamove bijvoor-
beeld ontwikkelt producten die fysio-
therapie en fitness plezieriger maken 
voor de gebruiker, en tegelijkertijd 
door sensoren de behandelaar nut-
tige informatie geven. 2style4you, van 
de enige vrouwelijke genomineerden, 
geeft klanten van webwinkels een 

passend kledingadvies middels uitge-
kiende software.

Drie van de vier finalisten pakten het 
groter aan. In iets langere presentaties 
konden ze vertellen voor welke grote, 
wereldwijde problemen zij een oplos-
sing hebben. Neem die miljoenen 
lege zeecontainers die van haven naar 
haven worden verscheept. Holland 
Container Innovations bedacht een 
opvouwbare container die driekwart 
van de ruimte bespaart. “De sector is 
conservatief, maar dit moet de logi-
sche volgende stap zijn”, zei Rob Bus-
kermolen, die elke kritische vraag uit 
het publiek kalm kon pareren met 
harde cijfers. “Ja, hij is duurder, maar 
je verdient hem binnen anderhalf jaar 
terug.”
Dagvoorzitter en ‘serie-ondernemer’ 
Leen Zevenbergen noemde het ‘gaten 
in de markt die zo groot zijn dat nie-
mand ze ziet’. Cerflex International 
heeft er nog zo een te pakken: kera-
mische coatings voor lichtarmaturen. 
Schoner, goedkoper én beter dan het 
gangbare aluminium, dat manager 
Anthony Degenaar overal in de zaal 
kon aanwijzen. 

En dan was er Watter, met de schijn-
baar simpelste innovatie: een des-

infectiemiddel uit water, stroom en 
een beetje zout - als alternatief voor 
chloor. De tweelingbroers Arjan en 
Alfred Koop maakten er een machine 
voor die makkelijk kan worden inge-
zet in ontwikkelingslanden. Alfred 
somde eerst op hoeveel doden er val-
len door gebrekkige hygiëne en zei 
toen, alsof hij een geheim verklapte: 
“Zou het niet fantastisch zijn als wij 
daar een oplossing voor hadden?”
Bij de publieksprijs - handen in de 
lucht en stemmen via livewire.nl - 
won Watter de cheque van 2.500 
euro. De jury onder leiding van hoog-
leraar Productontwerp Arthur Eger 
was kritisch over de mogelijkheden 
tot bescherming van de vinding, maar 
vond haar ook ‘sympathiek’. Cerflex 
was volgens hem ‘zeer kansrijk’. 
Maar met een ‘realistisch plan en 
een slim verdienmodel’ was het Hol-
land Container Innovations dat de 
Award pakte en daarmee de cheque 
van 10.000 euro. Met twee personen 
en een heftruck zijn de zeecontai-
ners van HCI op te vouwen waardoor 
vier opgevouwen exemplaren precies 
even hoog zijn als een gewone con-
tainer. Rob Buskermolen: “Uitgere-
kend vandaag zitten de vier oprichters 
van het bedrijf in Indonesië voor de 
bruiloft van één van hen. Ik houd me 
vooral bezig met de techniek, maar ik 
moet zeggen: dit bevalt goed!” 





e Indiase staat Karnataka 
bestaat uit de spreekwoor-
delijk schrille tegenstellin-

gen; vijf keer groter dan Nederland, 
ruim 60 miljoen mensen, maar met 
een BNP van nog niet een tiende 
van Nederland. Zestig procent van 
de bevolking leeft van de landbouw,  
maar de hoofdstad Bangalore telt 
gelijktijdig wel ruim tweeduizend IT-
bedrijven en geldt daarom als het ‘Sili-
con Valley van India’. Shell heeft in 
Bangalore een snelgroeiend research- 
en technologiecentrum vanwege het 
al even snelgroeiende aanbod in India 
aan academisch opgeleide technici. 
Maar dit verhaal speelt op het plat-
teland van Karnataka, in de vele dui-
zenden stadjes en dorpjes waarin de 
traditionele gezinsverhoudingen nog 
bestaan, de man werkt op het land, de 
vrouw besteedt zo’n drie tot zes uur 
per dag aan het klaarmaken van het 
eten. Koken doet ze in huis, veelal op 
open vuurtjes van hout, houtskool, 
oogstafval of dierlijke mest. De lucht 
in huis is hierdoor ronduit smerig, 
tot ver voorbij de gezondheidslimie-
ten. Veel te veel rook, roet en kool-
monoxide. Zodat ademhalingsziekten 
endemisch zijn. 
Wereldwijd, zegt de WHO, overlij-
den jaarlijks ruim anderhalf miljoen 
mensen, vooral vrouwen en kleine 
kinderen, aan luchtvervuiling in de 
woning. Schone lucht bevat minder 
dan vijftien microgram fi jnstof per 
kubieke meter. Bij vijf keer die con-
centratie gaat een rookalarm gillen. 
Driehonderd keer zoveel zorgt voor 
een langzame dood; een open vuur-
tje in een huisje levert die giftige con-
centratie op.

Waarom blijven mensen volharden in 
ongezond gedrag? Een kwestie van 

onkunde, culturele traditie en natuur-
lijk vooral armoede. Hoe armer hoe 
laagwaardiger de brandstof die men-
sen zich kunnen veroorloven. Wie 
hout koopt op het Indiase platteland 
is daarvoor vaak een derde van het 
weekinkomen kwijt. 
Ondanks de snelgroeiende wereldeco-
nomie koken nog steeds zo’n driehon-
derd miljoen families op ouderwetse 
biomassa. Wie heel rijk is doet dat 
ook, maar dan als ontspanning, barbe-
cuen achter in de tuin of bij het kam-
peren, als afwisseling van magnetron 
en inductieplaat.  
Zolang mensen zich nog geen LPG, 
kerosine of, de top van de kookpira-
mide, elektriciteit kunnen veroorlo-
ven, is het dus belangrijk om in elk 
geval de kooktoestellen te verbete-
ren zodat een schonere verbranding 
plaatsvindt. Dat is de doelstelling van 
Breathing Space, een van de kernpro-
gramma’s van de Shell Foundation, 
een in het jaar 2000 met geld van 
Shell opgezette organisatie die ‘lief-
dadigheid-met-een-zakelijke-inslag’ 
bedrijft, waarbij ontwikkelingsprojec-
ten zakelijk worden benaderd. Dingen 
weggeven levert immers geen econo-
mie op. 
Breathing Space is sinds enige tijd 
actief in de Indiase staat Karnataka, 
met een concentratie op het dis-
trict Shimoga. In elk dorpje en stadje 
met meer dan duizend inwoners zal 
de road show rond de kookoventjes 
van Envirofi t opduiken, het bedrijf 
dat door de Shell Foundation wordt 
gesteund om de Improved cook sto-
ves (verbeterde kookoventjes) aan de 
man en vrouw te brengen. ‘Room to 
breathe’ heet het project in India, 
Ruimte om te ademen. 
In Den Haag, waar de Shell Foun-
dation mede kantoor houdt, vertelt 
plaatsvervangend directeur Jeroen 

Blüm: “We zijn nu anderhalf  jaar 
bezig en hebben zo’n 100.000 van die 
kookoventjes verkocht. Een eerste 
stap in ons doel om over vijf jaar tien 
miljoen van die dingen verkocht te 
hebben in meerdere landen, en naar 
verwachting de helft ervan in India.” 

Het klinkt allemaal ambachtelijk en 
lokaal, maar achter de kookoventjes 
en de samenwerking tussen Envirofi t 
International en de Shell Foundation 
zit in werkelijkheid een echt gegloba-
liseerd systeem. Envirofi t is een Ame-
rikaanse non-profi t organisatie met 
wortels in de Colorado State Univer-
sity. De productie van de oventjes 
vindt plaats in China, de marketing-
organisatie zit in India en als binnen-
kort een fi nancieringssysteem op 
basis van microkredieten wordt opge-
richt, en er mogelijk verhandelbare 
emissierechten aan worden gekop-
peld, kan het geld daarvoor overal 
vandaan komen. Op papier klinkt het 
kinderlijk eenvoudig, het maken van 
een schoon en zuinig brandend kook-
oventje, maar verwar dat niet met kin-
derachtig. Het is inmiddels wereld-
politiek aan het worden. Afgelopen 
jaar is in het Amerikaanse Huis van 
Afgevaardigden de Waxman-Mar-
key klimaatwet aangenomen. Op het 
moment van schrijven van dit ver-
haal verkeert de Wet nog steeds in de 
debatfase binnen het Congres. Ergens 
in de 1400 pagina’s wetstekst staat dat 
het federale Milieubureau EPA ervoor 
moet zorgen dat binnen vijf jaar 20 
miljoen huishoudens op de wereld 
een goed kookoventje moeten krijgen. 
Geen woord hoe dat moet gebeuren 
en wie dat betaalt, maar wel hebben 
de afgevaardigden Waxman en Mar-
key aangegeven waaraan zo’n oventje 
moet voldoen. 



Dit is het eisenlijstje: 
1. vermindert de hoeveelheid brand-

stof met 50 procent; 
2. vermindert de uitstoot aan roet 

met meer dan 60 procent; 
3. vermindert het aantal kinderen 

met longziekten met meer dan 30 
procent; 

4. het oventje moet betaalbaar zijn - 
$10 verkoopprijs maximaal; 

5. huisvrouwen moeten het willen 
gebruiken en 

6. fi nancieringsmogelijkheden moe-
ten beschikbaar zijn.

Met zo’n eisenpakket is een verbeterd 
kookoventje opeens een uiterst inge-
wikkelde uitdaging geworden. 
Overigens: het is schril om je te reali-
seren dat anderhalf miljoen doden per 
jaar door ademhalingsziekten nooit 
tot zo’n wetsvoorstel aanleiding heb-
ben gegeven, maar dat het wel kan als 
onderdeel van een klimaatwet.

Ruim voor de discussies startten over 
een Amerikaanse klimaatwet was 
Shell Foundation partner geworden 
van Envirofi t International, een spin 
off door een aantal hoogleraren aan 
de Colorado State University. Enviro-
fi t werkt aan een brandstofi njectie-
systeem voor tweetakt motoren, 
notoire vervuilers van vooral stads-
lucht, en aan verbeterde kook-
oventjes. Shell Foundation maakte 
met een donatie van tot nu toe $10 
miljoen het research- en ontwikke-
lingswerk mogelijk binnen het Engi-
nes & Energy Conversion Labo-
ratory van Colorado State in Fort 
Collins.  
Toen men in Colorado het research-
werk had gedaan, resulterend in een 
oventje met een relatief schone ver-
branding en inderdaad 60% minder 
roet, 40% meer energieopbrengst en 
een 20% kortere kooktijd, was de vol-
gende vraag waar de productie ervan 
moest gebeuren en welke markt 

ermee moest worden betreden. De 
markt werd India, maar de productie 
kwam terecht in China. Jeroen Blüm 
van Shell Foundation: “Grote Indiase 
bedrijven bleken eigenlijk alleen inte-
resse te hebben in export, en kleine 
Indiase bedrijven hebben toch vaak 
kwaliteitsproblemen.” 
Dus laat Envirofi t India in Banga-
lore de oventjes nu uit China komen. 
Alleen kunnen ze niet voor 10 dol-
lar worden verkocht, het ‘basismodel’ 
Envirofi t G-3300 kost duizend rup-
pees, en dat is ongeveer 20 dollar. De 
top is bijvoorbeeld de Philips ‘Chulha’
vergasser, ook te koop in India, maar 
ongeveer drie maal duurder. Jeroen 
Blüm: “Wij zitten met onze prijs in het 
middensegment van de verbeterde 
kookoventjes die momenteel op de 
markt zijn. Onze doelconsument ver-
dient omgerekend vier tot acht dol-
lar per dag. Als je kijkt naar de lagere 
brandstofkosten en de extra produc-
tiviteit die een vrouw hiermee kan 
bereiken, is een oventje in vier tot vijf 
maanden terugverdiend, nog los van 
de gezondheidsaspecten.” 
Maar Blüm wil direct erkennen dat 
de Indiase plattelandsman, en die 
gaat tenslotte over de huishoudpor-
temonnee, de huiseconomie toch 
met een wat nauwere blik bekijkt. Hij 
kijkt vooral naar de directe uitgaven 
en dan concurreert het kooktoestel 
al snel met zeg het sparen voor een 
brommer. 

Wie verbeterde kookoventjes wil ver-
kopen op het Indiase platteland moet 
de man dus zover krijgen dat hij het 
zijn vrouw gunt. En daarvoor is een 
bewustwordingscampagne opgezet, 
betaald door Shell. 
Elk dorpje van minstens duizend men-
sen wordt momenteel bezocht door 
een road show van ‘Room to Brea-
the’.  Een mini reclamekaravaan trekt 
het dorp in en op het marktplein 

wordt straattheater opgevoerd. Er 
worden wat spelletjes gedaan en lied-
jes gezongen, die vooral tot doel heb-
ben de mannen ervan te overtuigen 
dat ze verstandig en verantwoorde-
lijk huisvaderschap tonen door voor 
hun vrouw een Envirofi t G-3300 of 
desnoods het instapmodel B-1200 te 
kopen. De vrouw wordt overtuigd 
met een kookdemonstratie, om te 
leren dat de chapati inderdaad snel-
ler gaar wordt en dat het koken rook-
loos gebeurt. 
Maar er wordt meer geleerd: school-
klassen worden erbij gehaald om ze 
op de gevaren van vuur en rook te wij-
zen en de vrouwen krijgen les in vijf 
basisregels: houd een raam open bij het 
koken, zorg voor een schoorsteen, liefst 
in combinatie met een ventilator, sla je 
brandhout droog op, houd de kinderen 
tijdens het koken uit de keuken en dan 
regel nummer vijf, haal je man over om 
voor jou een Envirofi t oventje te kopen.
Jeroen Blüm van Shell Foundation: 
“Los van de steun van de Shell Foun-
dation voor de ontwikkeling van de 
techniek van de Envirofi t oventjes 
en het opzetten van een produc-

tie- en marketingapparaat wordt er 
tegen commerciële prijzen verkocht. 
De winst die Envirofi t International 
maakt wordt gebruikt om te groeien 
in nieuwe producten en nieuwe 
markten.”  
Afrika is in potentie de grootste 
markt, maar volgens Blüm kun je daar 
niet meer dan $8-9 voor een oventje 
vragen. “We zijn daarom druk bezig 
om fi nanciering met microkredieten 
mogelijk te maken en om de betere 
oventjes te laten vallen onder de 
regels van het Kyoto Akkoord waar-
bij de producent verhandelbare emis-
siecertifi caten ontvangt. De oventjes 
dragen door hun zuiniger gebruik van 
brandstof immers bij aan de klimaat-
doelstellingen. Om nog te zwijgen 
over de gezondheidswinst die ermee 
wordt bereikt, maar daar bestaan nu 
eenmaal geen verkoopbare emissie-
rechten voor.” 



De Britse tak van elektriciteitsprodu-
cent RWE, npower, laat een proefpro-
ject uitvoeren waarbij uit de rookgas-
sen van een kolengestookte centrale 
in Wales zowel CO2 (kooldioxide) als 
SO2 (zwaveldioxide) worden uitge-
wassen. Het project wordt uitgevoerd 
door Cansolv Technologies, een in 
begin 2008 door Shell Global Soluti-
ons gekocht Canadees technologiebe-
drijf.  Het gaat om de Aberthaw cen-
trale (foto), met 1.455 MW vermogen 
een van de grootste elektriciteitspro-
ductiebedrijven in Groot-Brittannië. De 
centrale verstookt dagelijks ruim 5.000 
ton steenkool, afkomstig uit diverse 
dagbouwmijnen in Wales.
De grote technologische uitdaging bij 
met name kolengestookte elektrici-
teitscentrales is momenteel om CO2 uit 
rookgassen af te vangen tegen zo laag 
mogelijke kosten en met een zo gering 
mogelijk energiegebruik. Cansolv heeft een proces ontwikkeld waarbij met 
het gebruik van herwinbare amines zowel zwavel als koolstof kunnen worden 
afgevangen. In het proefproject in Wales moet per dag 50 ton CO2 uit de 
rookgassen worden gehaald.   

Het energiegebruik in Duitsland is in 2009 sterk gedaald; met 6,5 procent vol-
gens berekeningen van het door de energiesector gesteunde AG Energiebilan-
zen (AGEB). Omdat de energie-intensieve grondstofverwerkende industrie (zoals 
staal, chemie en elektriciteitsopwekking) onevenredig zwaar door de economi-
sche recessie werd getroffen, daalde het energiegebruik meer dan het bruto bin-
nenlands product.

De productie van zonne-energie en biomassa steeg, maar de productie van 
windenergie daalde (met ongeveer 8 procent) terwijl ook waterkracht (7 pro-
cent) moest inleveren. Het marktaandeel van de hernieuwbare energie steeg 
met 0,9 procentpunt tot 9,1 procent. 



“In 2050 moeten we toch wel 50% 
duurzaam kunnen halen, nucleair een 
procent of vijf en de rest fossiel.” 

“Ik ben niet in de politiek gegaan 
om idealen niet verwezenlijkt te krij-
gen. Ik ben ambitieus realistisch en 
denk dat 50% duurzaam een realisti-
sche ambitie is. Vanzelf zal het ove-
rigens niet gebeuren, het is een heel 
weerbarstige en razend ingewikkelde 
materie.” 

“Ik heb hem complimenten gemaakt 
met zijn analyse dat er minder geld 
moet naar het subsidiëren van oneco-
nomische productiemiddelen voor 
duurzame energie en meer geld naar 
R&D om die productiemiddelen zo te 
verbeteren dat ze qua kostprijs kun-
nen concurreren met de bestaande 
energiebronnen. Ik heb hem bekri-
tiseerd omdat hij vindt dat er geen 
aparte doelstellingen hoeven te 
bestaan voor energie-efficiëntie en 
voor het aandeel van duurzame bron-
nen in de totale energiemix. Want hij 
vergeet daarbij dat het niet alleen gaat 
om klimaatverandering maar dat het 
politieke beleid er ook op is gericht 
om Noord-West Europa zoveel moge-
lijk zelfvoorzienend te maken met 
minder afhankelijkheid van de grote 
energie-exporterende landen. Daar-
voor moet je doen aan energiebe-
sparing en aan verbreding van het 
aanbod.” 

“Het loopt niet zozeer vast op de pure 
innovatie-euro’s die beschikbaar zijn, 
want daarin doet Nederland internati-

onaal aardig mee, maar met elkaar, en 
dan heb ik het over overheid, weten-
schap en bedrijfsleven, slagen we er 
slecht in om van laboratorium naar 
markt te komen. Marktintroductie 
moet veel meer aandacht krijgen.” 

“Ik zeg dat we dat niet zullen laten 
gebeuren. Ten eerste gaan we er voor 
zorgen dat er eind dit jaar in Mexico 
een nieuw mondiaal klimaatverdrag 
wordt aangenomen als vervolg op het 
Kyoto Protocol. De kans daarop is 
door Kopenhagen toch een stap dich-
terbij gekomen. 188 van de 192 aan-
wezige landen waren het er immers 
over eens.”

“Nederland is een van de trekkers in 
de Europese Unie. Europa slaagt er 
steeds beter in een gesloten front te 
vormen. Dat is in Kopenhagen goed 
gelukt.” 

“Ik erken dat Europa veel goed werk 
heeft gedaan in het voortraject maar 
op de conferentie zelf niet zo rele-
vant leek. Dat is een reden voor veel 
overpeinzing over de nieuwe verhou-
dingen in de wereld. Het was in feite 
China dat het eindakkoord dicteerde.”

“Dat je je realiseert hoe onmachtig 
je in feite bent als Nederlandse parle-
mentariër; je zit bij wijze van spreken 
misschien ergens in de 25ste schil rond 
de kamer waarin de besluiten uitein-
delijk genomen worden.”   

“Dan kan ook het huidige Europese 
emissiehandelssysteem worden uit-

gebouwd tot een mondiaal systeem. 
Waarmee voor het bedrijfsleven het 
zo felbegeerde, en ook zo belang-
rijke level playing field in interna-
tionale concurrentieverhoudingen 
ontstaat. Dan kan ook de toewijzing 
van de emissierechten aan bedrijven 
en bedrijfstakken stelselmatig wor-
den verlaagd zodat de marktprijzen 
voor een ton CO2-emissie omhoog 
gaan. We moeten die prijs in 2020 
toch op 30 tot 50 euro per ton heb-
ben gebracht tegenover de 12 of 13 
euro van nu. Als we dit realiseren 
gaat de CO2-uitstoot naar beneden en 
wordt duurzame energie op heel veel 
plekken concurrerend met fossiele 
energie.” 

“Aanvullend zijn maatregelen nodig 
als het scherper normeren van bij-
voorbeeld het energiegebruik van 
apparaten, of lagere CO2-emissies van 
auto’s. Ook moet de energie-efficiën-
tie van de bestaande bebouwde omge-
ving aanzienlijk worden verbeterd.”  

“We gaan het dus op twee belang-
rijke punten niet op de Duitse manier 
doen. Duitsland geeft een vaste ver-
goeding boven de standaard elektri-
citeitsprijs en garandeert die betaling 
voor 20 jaar. Wij kiezen voor een sub-
sidie die mee-ademt met de ontwik-
keling van de marktprijs voor regulier 
opgewekte elektriciteit, we beta-
len alleen de onrendabele top. En we 
garanderen het niet voor 20 jaar maar 
voor 10 tot 15 jaar. Ook maken we 
er geen open-einde regeling van. Er 
komt slechts zoveel subsidie als nodig 
is om de doelstellingen te halen.”  

“Bij de huidige SDE-regeling is al 
een overtekening van de beschik-
bare fondsen, wat ik zie als bewijs dat 
men graag wil investeren. Er zit mis-
schien enige onzekerheid in voor de 
investeerders, maar ik accepteer die 
onzekerheid om zo de maatschappe-
lijke kosten beheersbaar te kunnen 
maken.”

“Ik geloof dat niemand dit in alle rede-
lijkheid kan ontkennen, met uitzon-
dering van een aantal extreme idea-
listen. Maar ik vind de aannames ook 
wel wat erg conservatief, een beetje 
alsof men achterover hangt. Ik begrijp 
het wel, de huidige grote rol van fos-
siel en de grote investeringen die 
daarin zijn gedaan, leiden er toe dat 
de kennis, de kunde en de investe-
ringen juist daar heen gaan. Daarom 
moet de overheid nog duidelijker dan 
tot nu toe het perspectief schetsen 
van het lange-termijnbeleid. Links om 
of rechts om, we moeten de kant op 
van meer duurzame energie.” 

“Dat kan hij zeker als individu natuur-
lijk niet. Maar die invloed komt weer 
als het nieuwe mondiale klimaatver-
drag is getekend. Dan zal elk land 
naar rato zijn bijdrage gaan leveren.”



“Wat hij nu is, 30% CO2-reductie 
omdat de EU ook naar 30% gaat. 
Nu geldt voor Europa nog een mits, 
30% mits de rest van de wereld mee 
doet. Maar het is mijn stellige over-
tuiging dat de EU naar 30% gaat; dat 
hebben de regeringsleiders immers 
afgesproken.”

“Dat is lang niet voldoende, dat is 
duidelijk.”    

“Hij heeft het met veel mitsen en 
maren gezegd en ik heb hem er 
daarna niet meer over gehoord. Het 
zou het paard achter de wagen span-
nen zijn. Laten we ons als Europa 
alsjeblieft niet terugtrekken achter 
tariefmuren en handelsbarrières.”  

“Er zijn genoeg economen die zeggen 
dat hoe langer je wacht, hoe hoger 
de rekening wordt die je als gemeen-
schap moet betalen. Denk aan het 
Stern Report. Voor politici speelt nog 
iets anders, namelijk timing en draag-
vlak. Op dit moment is er veel meer 
draagvlak voor ambitieuze doelstel-
lingen dan twee of drie jaar geleden. 
Als we langer wachten kan dat draag-
vlak eroderen en wordt een nieuw kli-
maatakkoord lastiger te sluiten.” 

“Nee, nog niet.”

“Wat betreft de wetenschap, ik vind 
dat wetenschappers elkaar te vuur en 
te zwaard moeten bevechten om te 
zien of theorieën houdbaar zijn. Daar-
bij is het heel erg als je tot de conclu-
sie moet komen dat er gemanipuleerd 
is met cijfers. Maar als politicus moet 
ik kijken naar de grootste gemene 
deler van de wetenschappelijke opi-
nie, en daar naar handelen. Bij het 
CDA gaat het dan om het voorzorg-
principe en rentmeesterschap. Ook 
moeten we, om meer voorzienings-
zekerheid te krijgen en een geringere 
afhankelijkheid van fossiele bronnen, 
meer besparen en verduurzamen.” 

“Het bedrijf zal dan toch het lef moe-
ten hebben om op de aandeelhouders-
vergadering te overleggen hoe je een 
toch nog aantrekkelijk dividend kunt 
combineren met een grotere zorg 
voor de ontwikkeling van duurzame 
energie. Bedrijven zeggen altijd dat ze 
een zorg hebben voor People, Planet 
and Profit. Ik kom tegenwoordig pro-
fit teveel en planet te weinig tegen in 
het beleid. Als je de planet te weinig 
aandacht geeft gaat dat op termijn ten 
koste van de profit.”

“Daarom moet de politiek de bood-
schap van lange termijn verantwoor-
delijkheid ook bij pensioenfondsen 
duidelijk maken. We zijn inmiddels 
met pensioenfondsen in redelijk fre-
quent overleg om dit verhaal bij hen 
beter tussen de oren te krijgen.” 





lieproductie is in toene-
mende mate een high tech
sport en op weinig plaat-

sen is deze trend duidelijker zichtbaar 
dan bij het Parque das Conchas pro-
ject van Shell voor de kust van Bra-
zilië. ‘Zichtbaar’ kan overigens niet 
letterlijk worden genomen want de 
grootste innovaties staan op de zee-
bodem en die is ter plaatse behoorlijk 
diep, tussen de 1.500 en 2.000 meter. 
Op deze diepte breekt geen zonlicht 
door, is het water rond de nul graden 
en bedraagt de druk tussen de 150 en 
200 bar, wat betekent dat uitsluitend 
met speciale duikrobots gewerkt kan 
worden.
Voor Parque das Conchas (‘schelpen-
park’, of in het Engels ‘Shell Park’) 
heeft Shell de technologiegrens fors 
moeten verleggen. De beslissing om 
alle productie-eenheden op de zee-
bodem te bouwen ontstond omdat 
het hier gaat om vier aparte, kleine 
tot middelgrote olievelden die zo’n 20 
kilometer uit elkaar liggen. Bovendien 
liggen de vier velden (Abalone, Ostra, 
Argonauta B West en Argonauta O 
Noord, drie schelpennamen) relatief 
ondiep onder de zeebodem (slechts 
zo’n 800 tot 900 meter) en bevatten 
ze ook nog eens sterk uiteenlopende 
oliesoorten. Productie van de vier vel-
den met de installaties op drijvende 
platforms zou oneconomisch zijn. 
Jan-Henk van Konijnenburg houdt 
zich vanuit het Shell-kantoor in Rio de 
Janeiro als geoloog bezig met die bij-
zondere ondergrond. Hij vertelt dat 
de bodem boven de reservoirs bestaat 
uit relatief los, ongeconsolideerd sedi-

ment wat hoge eisen stelt aan de kwa-
liteit van de boorputten. “Bovendien 
moet de boring binnen 800 meter van 
verticaal naar horizontaal gaan omdat 
de productie alleen economisch is als 
de productieputten horizontaal door 
het reservoir gaan. Het was echt een 
kwestie van ‘om een hoekje’ boren’.” 
Door het grootste veld van de vier, 
Ostra, lopen zes horizontale produc-
tieputten waarvan de langste zo’n dui-
zend meter overbrugt.  

Het feit dat de reservoirs relatief dicht 
onder de zeebodem liggen heeft nog 
een ander effect, de hydrostatische 
druk van de olie en gas in de reser-
voirs is gering, waardoor er weinig 
‘natuurlijke lift’ is; anders gezegd, de 
olie moet worden opgepompt. Op 
land is dat eenvoudig op te lossen, je 
zet een ‘ja-knikker’ neer en gaat pom-
pen. Op twee kilometer zeediepte 
is dat lastiger. Dus koos het consor-
tium (Shell, 50% en operator), Petro-
bras (35%) en het Indiase ONGC (15%) 
ervoor om Parque das Conchas te 
produceren met installaties op de zee-
bodem, inclusief zware pompen, aan-
gevuld met een FPSO (Floating Pro-
duction, Storage and Offloading). 
SBM ontwierp de FPSO die opge-
bouwd werd op de romp van een 
oude VLCC (Very Large Crude Car-
rier), een olietanker die later in Nige-
ria dienst had gedaan als drijvend 
op- en overslagpunt voor ruwe olie. 
Op een werf in Singapore werd zo’n 
8.500 ton aan installaties toegevoegd, 
met drie parallelle scheidings- en 

behandelingstreinen voor de ruwe 
olie uit de velden en een omvangrijke 
verwarmingsinstallatie omdat het ook 
nog eens gaat om zware dus traag 
stromende olie. 
Ook is de FPSO (Espirito Santo) voor-
zien van ‘wangzakken’, een stalen 
modulaire structuur die het schip 
over de hele lengte van het olie-
opslaggedeelte een dubbele wand 
geeft. SBM verhuurt de FPSO aan het 
consortium dat Parque das Conchas 
exploiteert voor de verwachte pro-
ductieperiode van twintig jaar. 
De kern van een FPSO is de turret,
een draaibare opbouw waardoor 
alle leidingen van en naar de instal-
laties op de zeebodem lopen. De tur-
ret is met lange kabels verankerd op 
de zeebodem waarbij het schip zelf, 
als een windvaan, rond de turret 
draait, voortbewogen door wind en 
stromingen. 
De Espirito Santo kan maximaal 1,3 
miljoen vaten ruwe olie opslaan, de 
productie van maximaal 13 dagen, in 
afwachting van een pendeltanker die 
langszij komt om de ruwe olie mee te 
nemen naar een raffinaderij. 

Uit de velden (drie zijn er inmiddels 
in productie, de vierde, Argonauta O 
Noord, volgt in 2013) wordt ook geas-
socieerd gas geproduceerd. Dit wordt 
voorlopig geherinjecteerd in het Ostra 
reservoir, in afwachting van een gas-
leiding die Petrobras gaat aanleggen 
vanuit een aanpalend project. 

De echte technologiedoorbraken van 
Parque das Conchas hangen tus-
sen de Espirito Santo en de installa-
ties op de zeebodem en zijn verwerkt 
in die installaties zelf. Shell geoloog 
Van Konijnenburg: “Het is allemaal 
nieuwe technologie, ontwikkeld door 
Shell en beproefd in onze research-
faciliteit bij het Amerikaanse Houston. 
Hoewel het Parque das Conchas com-
plex op zich niet erg groot is qua 
reserves, viel toch de beslissing om er 
een omvangrijke technologie-investe-
ring voor te doen. De technologie is 
namelijk ook voor andere diepzeere-
servoirs te gebruiken, zoals ons Per-
dido-project in de Golf van Mexico. 
Bovendien heeft Brazilië een stimu-
lerend belasting- en royalty-systeem 
waardoor het allemaal toch de moeite 
waard is.”      
Het meest bijzondere stuk technolo-
gie zijn de installaties op de zeebo-
dem waarmee olie en gas van elkaar 
worden gescheiden om vervolgens 
te worden verpompt naar de FPSO. 
De pompen - er zijn er inmiddels zes 
geïnstalleerd, in fase twee komen er 
nog vier bij - hebben elk zo’n 1.500 pk 
vermogen, zoveel als een Ferrari For-
mule 1 auto op maximale snelheid. 



De cycloonpompen zijn ingebouwd 
in een caisson dat ongeveer 90 meter 
in de (zanderige) zeebodem is geheid. 
Het zijn elektrische pompen die hun 
voeding krijgen vanaf een 68 MW 
elektriciteitscentrale aan boord van 
de Espirito Santo. In het caisson vindt 
ook de scheiding plaats van olie en 
gas. 
De grote uitdaging is om het systeem 
van scheiding en verpomping fout-
loos te maken; het is immers uiterst 
kostbaar om een werkplatform aan te 
voeren om daar vanaf, met hulp van 
een onderwaterrobot, een doorge-
brande pomp te moeten vervangen. 
Nog een stuk speciale technologie: 
zorgen dat het water in het gas- en 
oliemengsel niet bevriest; bij de con-
stant zeer lage temperaturen op de 
zeebodem is hydraatvorming een 
reële dreiging, die wordt tegengegaan 
door het rondpompen van methanol, 
anti-vries dus. 

Op de zeebodem, boven de vier reser-
voirs, staan manifolds. Dit zijn grote 
stalen constructies van waaruit de 
productie- en injectieputten van en 
naar de velden lopen. In de manifolds 
zijn ook de afsluiters van de putten te 
vinden en daar vanuit vertrekken lei-
dingen naar de caissons met olie en 
gas voor scheiding en verpomping. 
De andere technologiedoorbraken 
bevinden zich tussen de FPSO en de 
installaties op de zeebodem. Ten eer-
ste gaat het om umbilicals, speciale 
flexibele kabelstrengen, 24 centime-
ter dik, die een veelvoud aan kleinere 
leidingen bevatten voor elektriciteits-
toelevering maar ook stalen leidin-
gen met de olie voor de hydraulische 

besturing van de diverse kleppen in 
met name de manifolds. 
En dan zijn er nog de stalen leidin-
gen waardoor de olie vanaf de zeebo-
dem naar de FPSO stroomt. In vaktaal: 
steel lazy-wave risers. Het zijn stalen 
stijgleidingen die flexibel zijn zodat ze 
meedeinen met de langzame golfslag 
die gebruikelijk is in dit deel van de 
Atlantische Oceaan. Strakgespannen 
leidingen zouden op den duur knap-
pen door metaalmoeheid. 

Vier kleine tot middelgrote reser-
voirs met olie en gas, 120 km uit 
de kust van Brazilië ter hoogte van 
de stad Vitoria; in waterdiepte van 
gemiddeld 1800 meter.
Productie-installaties zijn op de oce-
aanbodem geplaatst op zo’n diepte 
dat alleen gewerkt kan worden met 
onbemande robots.
Behandelinstallaties bevinden zich 
aan boord van een FPSO, een drij-
vend productie-, opslag- en overslag-
platform; het is een omgebouwde 
tanker, de Espirito Santo. Maximale 
opslagcapaciteit 1,3 mln vaten. 
Dagelijkse productie 100.000 vaten 
ruwe olie en 14 mln m3 aardgas 
- aardgas wordt geherinjecteerd 
in het Ostra reservoir in afwach-
ting van een nog aan te leggen 
pijpleiding. 
Fase 1 is nu in gebruik met drie vel-
den. Fase 2 (Argonauta O Noord) 
komt in 2013 in gebruik; voor dit 
veld is waterinjectie nodig, 75.000 
vaten per dag. Het water wordt 
klaargemaakt en geïnjecteerd vanaf 
de FPSO.  





oorbijgangers kijken ver-
baasd om: wat rijdt daar nou? 
Leerlingen van het Hofstad 

Lyceum in Den Haag rijden hun Eco-
marathonmobiel naar de werkplaats. 
Voorzichtig, want er ligt nog sneeuw 
op straat. Daar is de wagen met zijn 
lage chassis niet op gebouwd. 
De emmers met sop staan klaar. Eerst 
schoonmaken. De geschilderde tul-
pen op de kap moeten er helemaal 
vanaf, om plaats te maken voor een 
design van Delfts blauwe tegeltjes met 
spreuken over duurzaamheid. Een 
paar hebben ze al verzonnen: “Ik ben 
gierig met CO2”, en “Ik rook mijn hen-
neptruitje op als ’ie uit de mode is”.
De kap is een mix van composiet, jute 
en hars. Daar heeft het team van vorig 
jaar nog bijna de duurzaamheidsprijs 
mee gewonnen. Als ze de race had-
den uitgereden dan, want problemen 
met de aandrijflijn gooiden roet in het 
eten. Het nieuwe team - ‘The Green 
Guardians’ - wil de prijs dit jaar als-
nog binnenslepen. Maar dan moe-

ten ze wel kunnen rijden. Marijn Bol 
heeft uitgezocht hoe ze dat kunnen 
doen. Met grote vanzelfsprekendheid 
vertelt hij over de nadelen van de hui-
dige, uit een bladblazer afkomstige 
benzinemotor, hoe hij pas vermogen 
krijgt op hoge snelheid, en hoeveel 
beter een dieselmotor het zou kunnen 
doen. Maar die weegt met 25 kilo dan 
ook weer bijna tien keer zo veel. “We 
kunnen nu het beste kiezen voor ben-
zine en alles heel zuinig afstellen, al is 
dat eigenlijk het slechtste wat je kunt 
doen voor de motor.” 
Zo heeft iedereen zijn eigen taken in 
het team van negen man, dat elk jaar 
gerekruteerd wordt uit leerlingen van 
4 havo en 4 en 5 vwo. Jaouad Faloun 
is als als hoofd pr en design de grote 
netwerker. Hij was het die een presen-
tatie hield voor een naburige onderne-
mersclub en hij was het die de moed 
had om burgemeester Jozias van Aart-
sen op het Plein in Den Haag aan te 
schieten en - met succes - om subsidie 
te vragen. 

Het Hofstad Lyceum probeert alle 
teamleden - nadat ze officieel hebben 
gesolliciteerd - een klus te geven bui-
ten het lesprofiel dat ze volgen. “Het 
onderwijs is al zo opgedeeld in schot-
ten”, zegt begeleidend docent Arno 
Verkleij. “Waarom zou je als je een 
natuurprofiel volgt, zoals Jaouad, niet 
een keer de pr doen? Zo werkt het in 
het bedrijfsleven ook. Dat hebben we 
willen vertalen in dit project.” Jaouad 
Faloun bevalt het wel: “Je pikt het 
veel sneller op dan uit een boek. We 
zijn nog maar op de helft, maar ik ben 
echt gegroeid.”
Leerlingen besteden tachtig uur 
aan de Eco-marathon en mogen die 
opvoeren als alternatief voor het ver-
plichte profielwerkstuk in de eindexa-
menklas. Vorig jaar liep het met die 
planning enorm uit de hand, en liep 
het op tot 150 uur. “Dit jaar moeten 
we echt harde keuzes maken”, zegt 
Arno Verkleij. Leerling Ferry Paal-
man maakt het niet zo veel uit: “Als je 

er eenmaal mee bezig bent, vergeet 
je de tijd. Dan wil je gewoon je doe-
len halen.” 
The Green Guardians hebben vier 
subteams - techniek, pr, organisatie 
en design - die vrij zelfstandig werken. 
Juist de momenten dat ze verantwoor-
ding moeten afleggen aan het collec-
tief zijn het mooist, vindt Jaouad: “We 
maken het elkaar echt moeilijk, maar 
dan in positieve zin.” Dat is volgens 
Arno Verkleij het sterkste punt van 
de Eco-marathon als project. “Bij dis-
cussies in de les vallen de leerlingen 
elkaar al snel persoonlijk aan. Hier 
hebben ze een gezamenlijk doel, dat 
bindt.” 

Op de Eco-marathon wordt gere-
den in twee klassen. Prototype is de 
klasse van de state-of-the-art tech-
niek, met futuristische auto’s die wel-
haast onwereldse records najagen: 
omgerekend 3.771 kilometer (behaald 
met een verbrandingsmotor) en 3.836 



kilometer (waterstof) op het equiva-
lent van een liter benzine. 
UrbanConcept is de klasse met voer-
tuigen die door allerlei voorschriften 
veel meer op gewone auto’s lijken. De 
bestuurder moet bijvoorbeeld rede-
lijk rechtop kunnen zitten. Hier staan 
de records op respectievelijk 343 kilo-
meter (benzine), en 1.246 kilometer 
(waterstof). 
The Green Guardians, die meedoen 
in de Prototype klasse, gaan geen 
record neerzetten, dat weten ze nu al. 
Het gaat ze om het meedoen en in het 
allerbeste geval winnen ze die prijs 
voor duurzaamheid. 

Een heel ander perspectief hebben 
negen studenten van de studies Auto-
motive en HEAO van de Hogeschool 
Arnhem en Nijmegen (HAN), die een 
UrbanConcept-wagen bouwen. Vraag 
teamleider Carthago Alberts hoe die 
eruit gaat zien en hij begint meteen 
over weerstandscoëfficiënten. Als hij 
hoort over de aanpak van het Hofstad 

Lyceum, is hij hogelijk verbaasd: “Hoe 
doen ze het dán?”
Het HAN-team gaat voor de abso-
lute winst. Niet nu, maar wel over vijf 
jaar. De studenten hebben een plan 
geschreven met de stappen om dat 
te bereiken. Dit jaar rijden ze op 1 
op 200 kilometer. Over vier jaar 1 op 
1.000. Het jaar daarop: Europese podi-
umplaats. Het was docent Wijnand 
Zwart die het vorig jaar allemaal in 
gang zette door op het Midlandcircuit 
een eigen HAN eco-marathon te orga-
niseren. “Ik liep al langer met het idee 
rond, en verpakt als vak paste het 
prima in ons projectonderwijs”, zegt 
hij. Na de marathon was een groep 
studenten zo enthousiast dat ze ook 
aan de Shell Eco-marathon mee wil-
den doen. Gangmaker Erik de Mol: 
“Het is een heel mooie gelegenheid 
om onze opgedane kennis in de prak-
tijk te brengen. Het lesaanbod is toch 
vooral gericht op de theorie, of hoog-
stens op het ontwerp van een klein 
onderdeel.”  

De studenten schreven het vijfjaren-
plan om de directie te overreden 
medewerking te verlenen. Met suc-
ces. Erik de Mol. “Minorstudenten 
kunnen meedoen en vrijstelling krij-
gen in het reguliere traject, derde-
jaarsstudenten kunnen stage lopen 
bij het team en laatstejaars kunnen er 
hun afstudeerproject van maken. We 
krijgen werkruimte en de stagiairs 
krijgen een vergoeding.” De begro-
ting van het team bedraagt voor dit 
jaar 65.000 euro, inclusief natura en 
sponsorbijdragen.
Van de op de computer ontworpen 
auto die over vijf jaar de Eco-mara-
thon moet gaan winnen bestaat nu 
alleen nog maar het chassis. De stu-
denten hebben in de weerbarstige 
praktijk al een flinke vertraging opge-
lopen. Begeleidend docent Wijnand 
Zwart: “Het was tijd voor mij om 
even aan de noodklok te gaan han-
gen.” “We zijn inderdaad tegen de 
lamp gelopen”, zegt Erik de Mol. “Of 

in ieder geval tegen een hoop proble-
men.” Ze wilden een waterstofmo-
tor, want die geeft nu eenmaal het 
hoogste rendement en waterstofmo-
biliteit is een pijler van hun onder-
wijsinstelling. Ze zouden een brand-
stofcel van HAN Automotive-partner 
Nedstack gebruiken en dan zelf de 
aandrijflijn bouwen. Half december 
waren ze al erg ver met het ontwerp. 
Maar toen kwamen ze erachter dat ze 
door lange levertijden van onderde-
len pas in februari klaar zouden zijn. 
De Mol: “Dan moet je nog het bestu-
ringssysteem maken. Dat duurt nog 
eens een maand of drie. Er mag dus 
echt niks fout gaan. Dat risico vonden 
we te groot.”
Dit jaar rijdt het team met een tus-
senoplossing: een waterstofgeschikte 
auto op benzine. Echt rijden op water-
stof komt volgend jaar wel. Erik de 
Mol: “Helemáál niet rijden zou pas 
echt dodelijk zijn.” 



oen Edwin Drake 150 jaar gele-
den het eerste olieveld aan-
boorde, deed hij dat met percus-

sieboren, anders gezegd, de boorpijp 
werd de grond ingeheid waarbij de 
kop het gesteente verbrijzelde. Maar 
Drake’s team vond de olie al op 27 
meter diepte. 
Al in 1901 werd deze methode van 
cable-tool drilling (in feite een soort 
heiblok aan een kabel) vervangen 
door het boren met een roterende bei-
tel. Captain Anthony Lucas gebruikte 
de techniek bij Beaumont in Texas 
waar hij op 347 meter diepte olie 
aanboorde. De ‘Lucas Gusher’ spoot 
olie ruim 45 meter hoog in de lucht. 
Plotseling kon men sneller en die-
per boren. Toen in 1925 de stoom-
machine werd vervangen door een 
dieselmotor werd nogmaals een 
belangrijke stap vooruit gezet. In feite 
worden tot de dag van vandaag zo 
gaten in de aarde geboord, maar ‘spui-
ters’ zijn  al lang verleden tijd.
“Maar het kan anders, nóg sneller 
en goedkoper”, bedacht in Rijswijk 
researcher Jan-Jette Blangé (41). In 

1996 was hij in Utrecht gepromoveerd 
na een studie atomaire natuurkunde, 
om een jaar later in het research- en 
technologiecentrum van Shell in Rijs-
wijk aan het werk te gaan in het hard 
rock drilling team, hard gesteente 
dus, geen harde muziek. 

Een van de eerste projecten waar 
Blangé aan kwam te werken was een 
twee jaar durende GameChanger haal-
baarheidsstudie naar het boren van 
ultrakleine gaten. GameChanger is bij 
Shell een kweeksysteem voor aanvan-
kelijk nogal buitenissige, maar gelijk 
ook intrigerende ideeën. Onderdeel 
van deze studie was het nadenken 
over nieuwe manieren om gaten in de 
grond te maken, sneller, goedkoper 
en met een veel kleinere voetafdruk 
dan met de conventionele methode. 
Het hard rock team keek naar diverse 
out-of-the-box ideeën, zoals elektro-
vonk boren en laser boren. De prak-
tijk bleek vaak harder te zijn dan het 
gesteente waar men doorheen moest. 
Totdat Jan-Jette Blangé het idee op 

tafel legde om te gaan boren met een 
wolk van fi jne staalkorrels (één milli-
meter doorsnede) die vervolgens door 
een zware magneet weer uit het boor-
gruis en boorspoeling getrokken wor-
den voor hergebruik.
In 1999 werd dit idee van Abrasive
[slijpen, krassen] Jet Drilling offi cieel 
een GameChanger project en twee 
jaar later werd het ingevoegd in het 
reguliere R&D-programma van de 
toenmalige Shell business Explora-
tion and Production. Inmiddels heeft 
Blangé patenten op zijn naam staan 
en in 2008 werd in veldtesten vastge-
steld dat het proces werkt. Abrasive 
Jet Drilling zal dit jaar te huur zijn, 
inclusief de mensen die het proces 
kunnen bedienen, bij DrillStream BV, 
een volle dochter van het Shell Tech-
nology Ventures Fund I, een investe-
ringsfonds gericht op nieuwe tech-
nologie in met name upstream olie 
en gas.

Als Jan-Jette Blangé over Abrasive Jet 
Drilling (AJD) praat, is dat alweer in 

de achteruitkijkspiegel. “In feite heb-
ben wij onze baby grootgebracht en 
overgedragen aan DrillStream die nu 
commerciële toepassingen zoekt, bin-
nen en buiten Shell”, zegt hij. Wel is 
hij nog betrokken bij verdere veldtes-
ten, zoals afgelopen oktober nog in 
een oude kalksteengroeve in de buurt 
van Düsseldorf. Doel: het in maat 
opschalen van het speciale boorge-
reedschap dat de staalkorrels tegen de 
gatbodem jaagt.
Wat is het principe van AJD? Dat aan 
het eind van de roterende boorstang 
geen boorkop zit bevestigd (zoals 
een polycristalline diamond cut-
ter beitel) maar een relatief klein stuk 
gereedschap met een straalmond 
(nozzle) en een zeer sterke magneet. 
Blangé: “Op het boorterrein voegen 
we kleine staalkorreltjes toe aan de 
boorspoeling. Dat doen we in een 
geringe concentratie, zo’n één pro-
cent. Door pompen aan de opper-
vlakte, in combinatie met de bijzon-
dere vormgeving van de zogeheten 
venturi nozzle, worden de staalkor-
rels tegen het gesteente geschoten 



met een snelheid van zo’n 200 meter 
per seconde.” [720 km/h.] Het is een 
snelheid waarbij zelfs het hardste 
gesteente verpulvert. Het gruis komt, 
net als bij een conventionele boring, 
terecht in de boorspoeling en wordt 
op de boorlocatie uitgezeefd.
En de staalkorrels? Hier komt de grote 
technologische doorbraak: in de kern 
van het uit speciaalstaal (een nik-
kel/chroom legering) gemaakte stuk 
boorgereedschap zit een zeer sterke 
neodymiummagneet (een ‘zeldzame-
aardemagneet’) die de staalkorrels uit 
de terugkerende boorspoeling trekt. 
Door een bijzondere vormgeving van 
zowel de magneet als zijn behuizing 
trekken de staalkorrels naar de ven-
turi nozzle om daar weer opgejaagd 
te worden tot 200 m/sec, klaar voor 
een volgend hard rock heavy metal 
concert. Door deze ‘recycling’ loopt 
de concentratie staalkorrels aan de 
kop van de boring op tot zo’n vier 
procent. 

Tien jaar research en veldtesten 
waren nodig om het idee van AJD tot 
commercialisering te brengen. Naast 
uitvoerige laboratoriumtesten in Rijs-
wijk is de technologie ook beproefd 
bij het Ullrigg Drilling and Well Cen-
trum van IRIS bij het Noorse Stavan-

ger, een internationaal researchcen-
trum voor boortechniek. Jan-Jette 
Blangé: “Daar bleek dat de voorspelde 
verhoging van de concentratie staal-
korrels van een tot vier procent aan 
de kop van de boring niet optrad. 
Zodat we nieuwe studies moesten 
doen naar de vloeistofdynamica rond 
de boorkop.”
In 2008 leerde een veldtest in een 
steengroeve in Duitsland dat de aan-
passing van het systeem succesvol 
was. AJD werd in het lab beproefd tot 
op een gatbodemdruk van 250 bar. 
Blangé: “We weten nu dat het systeem 
ook op twee kilometer diepte goed 
werkt en niet door verhoogde omge-
vingsdruk beïnvloed wordt.”
Blangé: “Abrasive Jet Drilling heeft 
drie grote voordelen ten opzichte van 
mechanisch boren. Het boort twee-
maal sneller omdat al het hydraulisch 
vermogen dat naar de beitel gepompt  
wordt direct voor het boren gebruikt 
kan worden. Bovendien werkt een 
mechanische beitel alleen goed in 
een beperkt aantal steensoorten, ter-
wijl dezelfde Abrasive Jet Drilling bei-
tel voor alle formaties gebruikt kan 
worden. Tijdens het boren hoeft het 
platform dus geen tijd te verspillen 
aan het verwisselen van de beitel. Het 
derde voordeel is dat de beitel geen 
gewicht of torsie nodig heeft om te 

boren. Door dat laatste voordeel is de 
slijtage minimaal, de stabiliteit beter, 
en de trillingen in de boorstangen en 
in de apparatuur achter de beitel veel 
minder. Dit laatste voordeel is zeer 
groot bij het boren van gaten van 15 
cm of kleiner.”  
“Het gaat aanvankelijk vooral om 
rechte boringen door hard gesteente 
zoals in tight gas velden. [Aardgas in 
zeer slecht doorlatend - minuscule 
poriën - reservoirgesteente.] We den-
ken de eerste grote markt voor onze 
technologie in de Verenigde Staten te 
vinden waar op land zeer veel verti-
cale booroperaties gedaan worden.” 
Het eerste deel van de boring kan met 
conventionele boortechniek gebeu-
ren, waarna met AJD wordt doorge-
boord. Het grote voordeel is dat het 
hele boorgat aanzienlijk kleiner kan 
zijn. Een conventionele boring begint 
meestal met een wijdte van 65 tot 70 
centimeter om met zo’n 22 centime-
ter aan te komen in het olie- of gasre-
servoir. Met AJD kan die penetratie in 
het reservoir gebeuren met naar wens 
7,5 tot 15 centimeter, afhankelijk of 
er bijvoorbeeld alleen exploratieme-
tingen in het reservoir gedaan moe-
ten worden, of dat de put ook olie of 
gas zal gaan produceren. Blangé: “Met 
onze nieuwe technologie kunnen 
boorgaten kleiner en sneller geboord 

worden met een kleiner boorplatform 
en van een kleinere locatie dan con-
ventionele boortechnologie. Dat bete-
kent aanzienlijk lagere kosten.”  

Is, nu Abrasive Jet Drilling is geland 
bij een commercieel bedrijf, het werk 
voor Jan-Jette Blangé en zijn team 
gedaan? “Nee, er is namelijk nog veel 
te verbeteren aan de hele boortech-
niek”, vertelt hij. “We richten ons nu 
op twee hoofddoelen. Het eerste is 
het beter kunnen besturen van de 
boorkop om nog preciezer de pro-
ducerende delen van een olie- of gas-
veld te bereiken. Het tweede doel is 
om een kwantumsprong te maken 
in extended reach drilling.” [Het op 
grote afstand, horizontaal kunnen 
bereiken van een reservoir.] Wat is 
een ‘kwantumsprong’? Blangé: “De 
maximale horizontale afstand die 
nu in de wereld is bereikt is net iets 
meer dan 11 kilometer. Wij willen een 
fl inke stap maken, tot zo’n 25 kilome-
ter.” Is dat haalbaar met de huidige 
technologie? “Nee, daarvoor moet je 
naar andere boorconcepten toe. Daar 
hebben we al een paar aardige ideeën 
over. Maar welke houden we voorlo-
pig liever nog even voor onszelf.” 



5
4
3
2

1



oor een wegenbouwer, 
althans de mannen die asfal-
teren, is het alle dagen strand-

weer, zelfs ’s nachts, ook in de winter. 
Asfalt wordt immers bij minimaal 
120 graden verwerkt. Wat betekent 
dat het bij ongeveer 160 graden uit 
de asfaltmenginstallatie komt. Asfalt-
centrales zijn daarom grote energie-
gebruikers. 
Omdat het grootste deel, wel zo’n 95 
procent, van asfalt bestaat uit mine-
rale vulstof (‘aggregaat’, een meng-
sel van steenslag, zand en overige vul-
stoffen) gaat heel veel van die energie 
zitten in het drogen en verhitten van 
deze mineralen. Kan dat nu niet wat 
slimmer, mijnheer Shell?
Inmiddels kan het inderdaad slimmer, 
namelijk met de WAM Foam techno-
logy, waarbij WAM staat voor Warm 
Asphalt Mixture, in tegenstelling 
tot het standaard hot mix systeem. 
Het proces is door Shell gepaten-
teerd en WAM Foam is vastgelegd als 
handelsmerk. 
Henk Hoppen, Global marketing 
advisor bitumen sustainable deve-
lopment, over het geheim van WAM: 
“Bij de conventionele methode wor-
den in een asfaltcentrale de minera-
len verhit en daarna gemengd met het 
bitumen dat dient als bindmiddel. Bij 
WAM Foam wordt gebruik gemaakt 
van twee aparte bitumen, een zachte 

soort die als een coating aan het 
aggregaat kleeft, en een harde soort 
die met waterinjectie schuimachtig 
wordt gemaakt en vervolgens de 
gecoate stenen en vulstof aan elkaar 
plakt. Als de mineralen en de bitumen 
in dit proces worden gemengd, kan 
dat gebeuren bij ongeveer 50 graden 
lagere temperaturen, dus met een aan-
zienlijke energiebesparing. De kwa-
liteiten van het WAM Foam asfalt zijn 
zeker zo goed als die van standaard-
asfalt en ook kan er net zo goed zeer 
open asfaltbeton [ZOAB] mee worden 
gemaakt.” 
Minder warm strandweer dus voor 
wegenbouwers maar wel prettiger 
werkomstandigheden. En ook min-
der milieubelasting want 30 procent 
minder energiegebruik betekent ook 
30-35 procent lagere CO2-emissies en 
ook minder emissies van fijnstof en 
stikstofoxides uit de asfaltmenginstal-
laties. Asfalt wordt zo een maatschap-
pelijk koel product. 

In bitumenfabrieken worden ook 
mengsels gemaakt voor speciale soor-
ten asfalt. Ter voorkoming van spoor-
vorming door vrachtwagenbanden bij 
warmte en scheuren bij koude, wor-
den bijvoorbeeld polymeren toege-
voegd aan het bitumen. Ook wordt 
speciaal gemodificeerd bitumen 

gemaakt als er maar een beperkte tijd 
beschikbaar is voor aanleg, bijvoor-
beeld voor het nieuw beleggen van 
start- en landingsbanen op drukbevlo-
gen luchthavens. Relatief nieuw is de 
mogelijkheid om fijnvermalen oude 
autobanden mee te mengen. 
Recycling is in de asfaltsector overi-
gens al langer bekend, oud asfalt 
wordt weggefreesd en kan volle-
dig worden hergebruikt in de asfalt-
menginstallaties. Volgens Hoppen, die 
wereldwijd opdrachtgevers en aanne-
mers informeert over manieren om 
met een kleinere ecologische voetaf-
druk asfalt toe te passen, loopt Neder-
land in elk geval voorop met het her-
gebruik van asfalt. “Hier wordt in 
feite alle oude asfalt hergebruikt. 
Waarom? Met name Rijkswaterstaat 
dringt daar al lang op aan, maar ook 
telt dat Nederland geen steengroeven 
kent. Alle breuksteen voor wegaan-
leg wordt geïmporteerd uit Schotland 
en Noorwegen, dus is het economisch 
aantrekkelijk om oude wegdekken 
als ‘steengroeve’ te gebruiken, ook al 
omdat hiermee een grote afvalberg 
wordt voorkomen.” 

Met de grote energievoordelen van 
de WAM Foam technologie zou je ver-
wachten dat de wegenbouwers bij 
Shell staan te dringen om deze bitu-



mentechnologie te kopen. Zover is 
het nog niet. Henk Hoppen: “De twee 
bitumen waaruit WAM bestaat zijn 
slechts ietsje duurder, en in de asfalt-
menginstallaties zijn wat aanpassin-
gen nodig voor de opslag van twee 
bitumen en in een ander mengpro-
ces. Toch is een ton ‘WAM asfalt’ maar 
weinig duurder dan standaardasfalt, 
misschien twee eurodubbeltjes meer 
op de ongeveer 40 euro die standaard-
asfalt momenteel kost. In de wegen-
bouw wordt echter met zulke kleine 
marges gewerkt dat het toch als hin-
dernis werkt. Overheden vinden dat 
de CO2-emissie gereduceerd moet 
worden, maar als diezelfde overheid 
opdracht geeft om wegen aan te leg-
gen, gaat men voor de laagste prijs.”
Hoewel asfaltmengcentrales grote 
energiegebruikers zijn, vallen ze niet 
onder het Emission Trading Scheme
van de EU en dus heeft in Europa, op 
Zwitserland na althans, CO2-uitstoot 
in deze sector nu geen prijs. Als CO2

wel een prijs krijgt, is de lage-tempe-
ratuurtechnologie snel aanzienlijk 
goedkoper.

Zoals gezegd, in Zwitserland is het 
verhaal anders: daar bestaat sinds 
1 januari 2008 een CO2-belasting, 
geheven over het gebruik aan fossiele 

energie. Ongeveer 75 procent van 
de nationale CO2-emissie valt onder 
de wet. Er is gestart met een heffing 
van 12 frank per ton CO2 (7,5 euro) 
die per 1 januari van dit jaar is ver-
drievoudigd. Er is destijds in het 
parlement in Bern afgesproken dat 
de CO2-belasting stijgt tot maximaal 
210 frank (ruim 130 euro) per ton. 
Henk Hoppen heeft gezien hoe de 
Zwitserse wegenbouwers hebben 
gereageerd op de invoering van deze 
belasting: “Vorig jaar was er een ware 
stormloop op onze WAM Foam tech-
nologie, enkele wegenbouwers heb-
ben inmiddels een licentie gekocht 
en zijn nu bezig met het investeren in 
aanpassing van hun asfaltcentrales. 
Het is een investering die zichzelf snel 
terugverdient. Een gemiddelde Zwit-
serse wegenbouwer heeft vier asfalt-
centrales en de technische aanpassing 
daarvan kost per stuk minder dan 
een ton in euro’s. Maar na de jongste 
tariefverhoging bespaart deze gemid-
delde ondernemer door de overgang 
op een lage-temperatuurtechnologie 
als van WAM Foam alleen al rond de 
280.000 euro per jaar aan CO2-heffin-
gen, plus de opbrengst van het uitge-
spaarde energiegebruik. En als hij via 
een bindend convenant belooft voor 
het tijdvak 2008-2012 meer te bespa-
ren dan een afgesproken percentage, 
kan hij door de regering zelfs geheel 
worden vrijgesteld van CO2-heffing, 
ook over de energie die hij dan toch 
nog gebruikt. Een relatief eenvoudige 
wet heeft in elk geval de Zwitserse 
asfaltsector een grote stimulans tot 
vernieuwing gegeven.” 



“Denk je aan je toekomt, vergeet dan de haven niet”, 
zegt de Rotterdamse burgemeester Ahmed Aboutaleb 
in een inleiding in een groot fotoboek (‘Wereldbanen 
in een wereldhaven’) dat is gestuurd aan alle middel-
bare scholen in de regio. Het boek is een initiatief van 
een combinatie van instellingen waaronder Deltalinqs 
(havenwerkgevers) en het Havenbedrijf Rotterdam. 
Weliswaar daalden afgelopen jaar de havenactivitei-
ten door de economische recessie, maar de initiatief-
nemers van het boek weten ook dat de haven een con-
tinue bron van steeds geavanceerder werkgelegenheid 
blijft. ‘Wereldbanen in een wereldhaven’ is geprodu-
ceerd door haven- en industrieel fotograaf Rob Cloos-
terman en geeft een beeld van de ruim tweehonderd 
verschillende banen die de haven en de bijbehorende 
industrie biedt, van loods tot ICT-er en procesoperator.





an den Boestert (48) heeft van-
uit zijn werkplek in het gloed-
nieuwe Shell Technology Centre 

Amsterdam (STCA) een weids uitzicht 
over het IJ. Dáárbuiten een ijzige mist 
die elke vorm van bedrijvigheid lijkt 
uit te sluiten; binnen werken bijna 
dertienhonderd mensen eendrachtig 
aan processen en producten op het 
gebied van aardolie, aardgas, chemie 
en duurzame energie. In dit nieuwe, 
zeventigduizend vierkante meter labo-
ratorium en kantoorruimte tellende 
onderzoekscomplex worden nieuwe 
technologieën voor CO2-opslag en 
biobrandstoffen bedacht en dooront-
wikkeld; en sleutelt men volhardend 
verder om hogere energiewaarden 
bij de conversie (omzetting) van gas, 
steenkool en biomateriaal in vloeibare 
brandstoffen te bereiken. 
Voor iemand die dezer dagen regel-
matig in en uit het vliegtuig springt, 
oogt Jan den Boestert opmerkelijk fi t 
en ontspannen (“met dank aan zater-
dagse fi etstochten en de Shell-fi tness-
ruimte”). Eenmaal in zijn vakgebied 
scheidingstechniek beland, in het bij-
zonder ‘membranen & fi ltratie’, laat 

zijn enthousiasme zich maar moeilijk 
beteugelen. “De defi nitie van mem-
braan luidt simpelweg ‘dunne, vlakke 
structuur die twee ruimtes van elkaar 
scheidt’. De mate waarin een mem-
braan een stof doorlaat, permeabi-
liteit, bepaalt de selectiviteit - dus in 
hoeverre deze dienst kan doen als 
zeef en voor fi ltratie. In het menselijk 
lichaam vormen celmembranen 
de afscheiding met de buitenwereld,
en ze sturen inwendige scheidings-
processen. Op industriële schaal wor-
den membranen ondermeer toege-
past in gaszuiveringsprocessen, maar 
je komt ze ook tegen bij ontzilting van 
zeewater en waterzuivering. 
Scheidingstechnieken kunnen de 
energie-effi ciëntie sterk verhogen, 
daarom zijn ze zeer van belang voor 
de vele processen in petrochemische 
installaties.” Den Boestert richt zich 
nu met name op nanofi ltratie in vloei-
bare koolwaterstoffen, waarbij schei-
ding plaatsvindt op moleculair niveau 
(1 nanometer = 1 miljardste meter; 
red.). “Nanomembranen zullen op 
termijn conventionele petrochemi-
sche scheidingstechnieken verbete-
ren, zo niet vervangen - terwijl 

klassieke fi ltratieprocessen van gro-
tere deeltjes juist nieuwe toepassin-
gen vinden in weer andere bereiken.”

In 1986 wordt Den Boestert research-
assistent in de scheidingstechno-
logie bij wat toen het Koninklijke/
Shell Laboratorium (KSLA) heette. 
Shell blijkt vooral geïnteresseerd in 
membranen voor katalytische pro-
cessen van vloeibare koolwaterstof-
fen en oplosmiddelen. Onderzoekslei-
der Joop Bitter - de grondlegger van 
membraantechnologie voor koolwa-
terstoffen binnen Shell - wordt zijn 
mentor. “Joop, helaas inmiddels over-
leden, had een enorm enthousiasme-
rend effect op zijn team.” Voor Shell 
is de bescherming van nieuwe vin-
dingen en procédés vanzelfsprekend 
van groot belang, en vanwege zijn 
interesse voor patenten, octrooien 
en contracten studeert Jan ’s avonds 
rechten in Utrecht. In die periode 
werkt men in de Shell-laboratoria ook 
aan een zuiveringsproces voor kero-
sine, waaraan hij meteen een patent-
bijdrage kan leveren. Dankzij de ver-

worven patentervaring en juridische 
achtergrond is hij tegenwoordig ‘IP 
Focal Point’ voor ‘membraan & fi l-
tratie’: “Ik heb anno 2010 een fl inke 
patentportfolio vergaard - maar je eer-
ste uitvinding vergeet je nooit!” 
In 1994 maakt Den  Boestert een over-
stap naar Reactor Engineering. Als 
projectleider begeleidt hij de opscha-
ling en bouw van een demonstratie 
katalytische slurry reactor (‘slurry’: 
dikke, brijachtige massa; red.); als 
senior research-assistent onderzoekt 
hij hier het menggedrag van gassen, 
vloeistoffen en vaste stoffen voor GtL 
(Gas to Liquid)-processen. In 1997 
gaat hij, wederom op projectbasis, als 
plant change manager aan het werk 
op Shell Nederland Chemie, locatie 
Moerdijk. “Een fl inke sprong in het 
diepe. Als eindverantwoordelijke voor 
het stroomlijnen en bewaken van het 
Plant Change-proces op Moerdijk 
zat ik ineens ‘in het grote staal’. Daar-
naast werden zulke ingrijpende ver-
anderingstrajecten doorgaans intern 
voorbereid en uitgevoerd; nu werd 
opeens een ‘externe’ ingeschakeld.” 

Gaandeweg weet Jan toch het ver-
trouwen van alle betrokkenen op de 
fabrieken te winnen. Er worden op 
jaarbasis zo’n 300-500 procesveran-
deringen doorgevoerd, veelal tijdens 
grote stops of shutdowns, en ook het 
waarborgen van de projectintegri-
teit, procesontwerp en overleg met 
proces engineers worden een suc-
ces. “Ik bewaakte een miljoenenbud-
get. De kosten ging fl ink omlaag, de 
kwaliteit omhoog. En ik heb enorm 
veel geleerd op het vlak van project-
management, techniek en teamspi-
rit. Samenwerking en betrokkenheid 
in alle lagen van de organisatie vergen 
goed samenspel.” Tot zijn genoegen 
worden de best practices vervolgens 
ook gedeeld met de Pernis-raffi na-
derij en Shell Chemicals: “Geweldig; 
de twee grote locaties van Shell in 
Nederland!” 
Eenmaal weer werkzaam in een tech-
nologische omgeving merkt hij dat 
ook membraan- en fi ltratietechnolo-
gie baat hebben bij een projectmatige 
aanpak. “Bij de NAM-gaswinning in 
de buurt van Schoonebeek installeer-

den we een membraansysteem voor 
de afscheiding van kwik - een onge-
wenst goedje - uit aardgascondensaat. 
Men noemde ons daar ‘het kwilzil-
veren trio’. De samenwerking tussen 
NAM, Shell en contractor kon name-
lijk voorbeeldig genoemd worden.” 
Het vakgebied heeft in de lange tijd 
dat Shell in membranen en fi ltratie zit, 
grote ontwikkelingen doorgemaakt. 
Soms is er sprake van cyclische bewe-
gingen: “In de jaren tachtig stootte 
Shell de fi ne chemicals af, waarmee 
de noodzaak verviel om de kennis 
van het scheiden van vaste stoffen - 
bijvoorbeeld bij fi ltratie van polypro-
pyleen - te onderhouden. Anno 2010 
hebben we de specifi eke kennis van 
deze ‘grijze haren’, de fi ltreerexperts 
van weleer, weer hard nodig!” 
Shell weet in toenemende mate met 
geavanceerde EOR-technieken (EOR, 
Enhanced Oil Recovery; red.) ook 
de moeilijker winbare, zwaardere 
olie uit oudere velden naar boven 
te halen. “Denk daarbij ook aan bij-
voorbeeld oliezanden, CO2-afvang en 
-opslag, en tweede- en derde genera-
tie biobrandstoffen uit algen, mest en 
houtafval.” 

Op dit moment is Den Boestert tevens 
werkzaam in Fouling Abatement 
and Decontamination - voorkóming 
van vervuiling en schoonhouden van 
fabrieken en installaties. “Ik neem 
taken waar voor mijn collega en fi l-
treerexpert Wim Bond. Met hem gaan 
binnenkort bijna veertig jaar ken-
nis en ervaring vervroegd met pen-
sioen. We hebben echter de afgelo-
pen jaren al intens samengewerkt, en 
de combinatie scheidingstechnologie 
en vervuilingsmechanismen kan een 
heel sterke zijn.” Recentelijk werd een 
gezamenlijke uitvinding genomineerd 
voor de interne Innovation Award.
“Binnenkort starten we een ROCK-
project (Retention of Critical Know-
ledge; zie Shell Venster januari 2009 
- red.) om de aanwezige kennis te bor-
gen en over te dragen. Vorige week 
heeft Wim mij op een Griekse raffi -
naderij ingewijd in de vervuiling van 
warmtewisselaars.” 
Als procesresearcher Separations 
heeft Den Boestert tussen 2002 en 
2010 ‘Membranen & Filtratie’ uit zien 
groeien tot een volwaardig  techno-

logieonderdeel waar vakkennis, com-
mercieel inzicht en de synergie van 
verschillende techniekcombinaties 
hoog in het vaandel staan. “Niet zelf 
het wiel uitvinden, maar waar moge-
lijk gebruik maken van wat al com-
mercieel voorhanden is.” Hij geniet 
erg van de wereldwijde contacten bij 
Raffi nage, Chemie, IP, Exploratie & 
Productie; en met proces operators, 
vendors (membraanontwikkelaars 
en -leveranciers) en management. In 
Amsterdam ervaart hij een verfris-
sende, internationale ‘cultuurmix’: 
“Binnen de distillatiegroep zijn een 
kleine vijftien nationaliteiten verte-
genwoordigd; met een goede mix 
naar leeftijd en geslacht.” 
Verder doorgrondt hij tegenwoor-
dig sneller welke partijen nodig zijn 
voor succes. “Ik ben toch meer een 
‘mensenmens’ dan een technoloog”, 
zo besluit hij: “Dus misschien is mijn 
volgende Shell-baan er wel een in 
Human Resources of Health Safety, 
Security & Environment. Want voor 
alle werk bij Shell geldt: als je iets op 
een goede manier doet en in goede 
samenwerking… geweldig!” 



Een zwakke wereldeconomie en 
slechte prestaties in de downstream-
sector (met name raffinage) hebben 
het resultaat van Royal Dutch Shell 
over het vierde kwartaal onder druk 
gezet. Het kwartaalresultaat, gecor-
rigeerd voor voorraadeffecten, liep 
terug met 75 procent. Het jaarresul-
taat daalde met 69 procent. 
In een toelichting zei CEO Peter Voser 
dat Shell door gaat met het naar bene-
den brengen van de kosten. In 2009 
werd een structurele kostenreduc-
tie gerealiseerd van meer dan $2 mil-
jard, maar in 2010 moet daar minstens 
$1 miljard bij, onder andere door een 
verdere reductie van nog eens 1.000 
banen (met name in Downstream 
en in de kantorenorganisatie) na de 
5.000 die in 2009 zijn opgeheven in 
het kader van het programma Transi-
tion 2009. 
In een bericht aan de medewerkers 
zei Peter Voser dat de economie tegen 
had gezeten, “maar onze resultaten 
weerspiegelen ook eigen tekortkomin-

gen en laten duidelijk zien dat we nog 
een heuvel te beklimmen hebben.” 

Vooral Downstream (o.a. raffinage en 
chemie) staat voor zware tijden, aldus 
Voser. “Er is een aanzienlijk capaci-
teitsoverschot in de wereldwijde raffi-
nagecapaciteit, verergerd door de eco-
nomische teruggang. Daarom hebben 
we plannen in uitwerking om onze 
activiteiten in Downstream te concen-
treren op minder, meer winstgevende 
markten met groeipotentie, door 
middel van afstotingen en selectieve 
investeringen in groei.” 
In de afgelopen vijf jaar verkocht Shell 
al voor $11 miljard aan bezittingen in 
Downstream en momenteel staat raf-
finagecapaciteit met een omvang van 
560.000 vaten ruwe olie per dag, 15 
procent van het totale Shell bezit, ter 
discussie. 

Toch toonde Voser zich ook optimis-
tisch. “Onze strategie ligt op koers, 
hoewel de korte-termijn vooruitzich-
ten voor de bedrijfstak uitdagend blij-
ven. We nemen maatregelen om onze 
prestaties te verbeteren, als overbrug-
ging, voor het bedrijf, en onze aan-
deelhouders, naar een periode van 
aanzienlijke groei in de komende 
jaren.”
In 2009 waren er succesvolle starts 
van nieuwe productie in Rusland (Sak-
halin) en Brazilië (BC10 / Parque das 
Conchas – zie deze Shell Venster pag. 
16). Er werden definitieve investe-
ringsbeslissingen genomen voor twee 
grote projecten in Australië (Gorgon 
LNG) en de VS Golf van Mexico (Cae-
sar/Tonga). Bij exploratie konden tien 
grotere successen worden genoteerd, 
zoals met offshore gas in West-Austra-
lië en tight gas in de gebieden Haynes-
ville en Groundbirch in respectieve-
lijk de Verenigde Staten en Canada.  
In 2009 investeerde Shell ongeveer 
$29 miljard (netto, kapitaalinvesterin-
gen minus de opbrengsten van afsto-
tingen) tegen $32 miljard in 2008. 

Duurzame energiesystemen, 
duurzame mobiliteit, duur-
zaamheid doen we samen. 
De uitdagingen van nu zijn te 

groot en te complex om door afzon-
derlijke experts te worden opge-
lost. Alvorens zelf oplossingen aan 
te dragen kunnen we daarom beter 
relevante vragen stellen: is er een 
gemeenschappelijk gevoel van urgen-
tie? Hoe zou een samenwerking eruit 
kunnen zien? Bestaat er consensus 
omtrent het procesverloop? De spel-
regels van het overleg moeten voor 
iedereen duidelijk zijn. In het kader 
van mijn werkzaamheden voor het 
advies- en ingenieursbureau DHV 
was ik halverwege de jaren negen-
tig betrokken bij een reeks dijkver-
sterkingsmaatregelen die stuitten op 
grote maatschappelijke weerstand. 
Bewoners, het lokale bedrijfsleven 
en milieugroeperingen, ze keerden 
zich massaal tegen de voorgenomen 
maatregelen. Al hadden de lokale 
belangengroepen er zelf het groot-
ste belang bij, bij een dijkdoorbraak 
zouden zij immers de eerste slachtof-
fers zijn. Toch keerden zij zich tegen 
de maatregelen. Waarom? Omdat zij 
voor voldongen feiten waren gesteld, 
omdat ze geen deel hadden mogen 
uitmaken van de veranderingen. Shell 
maakte iets vergelijkbaars mee bij de 
ontmanteling van de Brent Spar. Ook 
daar waren belangengroepen gepas-
seerd die vervolgens protest aante-
kenden. Het leverde niet alleen Shell 
maar ook Greenpeace aanzienlijke 
imagoschade op, dat laatste toen 

bleek dat de Brent Spar veel minder 
aardolie bevatte dan Greenpeace had 
beweerd. In het licht van de huidige 
verhoudingen bezien illustreren deze 
gebeurtenissen de omslag naar een 
nieuwe maatschappelijke orde van 
individuele verantwoordelijkheid van 
waaruit nieuwe samenwerkingsvor-
men konden ontstaan tussen bedrij-
ven, overheden en maatschappelijke 
organisaties. 

Vroeger werden bedrijven als Shell en 
DHV pas bij ontwikkelingen betrok-
ken wanneer concrete oplossingen 
moesten worden ontwikkeld. De 
vraagstukken waarmee de overheid 
nu worstelt zijn dermate complex dat 
ondernemingen ook op strategisch 
niveau moeten meedenken om hun 
toegevoegde waarde te behouden. 
Wil je deel uitmaken van de nieuwe 
duurzame ontwikkelingen, dan zul je 
de eigen kennisgebieden moeten ver-
breden. Daarnaast kunnen overhe-
den de inhoudelijke expertise die bij 
bedrijven aanwezig is actiever gebrui-
ken. Het tijdperk van ‘u vraagt en wij 
draaien’ is definitief voorbij. De grote 
duurzaamheidsvraagstukken vragen 
om een brede visie en om construc-
tieve samenwerking. In een wereld 
waarin alles om samenwerken draait 
heeft niemand de wijsheid in pacht. 
Samen duurzaam doen begint bij 
jezelf, maar belangrijker is dat je ver-
der kijkt dan je eigen neus lang is. 
Momenteel blijven veel partijen in 
hun eigen werkelijkheid hangen. En 
dat terwijl we voortdurend worden 
geconfronteerd met de keerzijde van 
onze doorgespecialiseerde samenle-
ving. De manier waarop wij mensen 
opleiden en verantwoordelijk maken 
voor deeltaken, waarop wij proble-
men ontrafelen - het heeft geleid tot 
een systeem waarin we met z’n allen 
aan het sub-optimaliseren zijn. We 
zijn in een impasse beland waarin 
we de grenzen van onze organisatie-
graad hebben bereikt. Daarom is het 

belangrijk dat we leren om eerder met 
elkaar te overleggen, om ons verder te 
verdiepen in de werkelijkheden van 
andere betrokken partijen. Anders 
komen we geen stap verder en zal elk 
overleg, hoe goedbedoeld ook, vroeg 
of laat verzanden in onbegrip en mis-
verstanden. Neem Kopenhagen. Het 
lijkt erop dat de Westerse landen zich 
in de aanloop naar de klimaattop 
onvoldoende hebben verdiept in de 
zienswijze die momenteel in de Azia-
tische landen heerst. Zo vinden veel 



bleek dat de mensen uit het bedrijfs-
leven betrekkelijk weinig wisten van 
politieke processen. Ook viel op dat 
er niet of nauwelijks sprake was van 
structureel overleg tussen mensen uit 
de automotive- en de oliesector. Men 
sprak elkaar wel eens, maar alleen 
wanneer een kortstondig gezamen-
lijk belang speelde. Zodra dat belang 
wegviel ging men weer uit elkaar. 
Maar het onderwerp duurzame mobi-
liteit vraagt niet alleen om een struc-
turele samenwerking tussen gelieerde 
branches, die samenwerking is ook 
in het eigen belang van de industrie. 
Meer dan ooit geldt nu het devies: ver-
groot je kansen op het realiseren van 
je eigen doelen door andere partijen 
ideeën te laten aandragen. Wie zich 
achter zijn eigen belangen blijft ver-
schuilen wordt straks over het hoofd 

opmaat zijn om tot nieuwe afspra-
ken te komen. Een voorwaarde is 
wel dat we op een gedeelde manier 
naar het vraagstuk willen kijken en 
de juiste vragen aan elkaar durven te 
stellen: Waarom is het level playing 
field zo belangrijk? Wat kan de over-
heid doen om het te borgen? Over-
ziet de overheid de complexiteit die 
daarmee gemoeid is? Pas wanneer al 
deze zaken voor iedereen duidelijk 
zijn kunnen we onze afzonderlijke 
ideeën over duurzaamheid gezamen-
lijk assembleren tot integrale concep-
ten die werken.

We zien dat nu gebeuren bij de invoe-
ring van de kilometerprijs (Anders 
Betalen voor Mobiliteit). In de jaren 
negentig stuitten de plannen van de 
overheid op grote maatschappelijke 
weerstand. De plannen waren groten-
deels zonder inspraak van maatschap-
pelijk belanghebbenden ontwikkeld 
en werden vervolgens dus niet geac-
cepteerd. De overheid heeft daarvan 
geleerd, want zes jaar geleden ging de 
overheid ten rade bij vertegenwoordi-
gers van de maatschappelijke en regi-
onale belangen. De overheid besloot 
dus eerst te luisteren alvorens een 
eigen rol te bepalen. Nu voor het eerst 
een gezamenlijk uitgangspunt is vast-
gelegd, namelijk de gedeelde overtui-
ging dat er een systeem van betalen 
naar gebruik moet komen, kunnen 
we de volgende stap zetten, hoe het 
systeem er uit moet zien. Het is wel 
degelijk mogelijk om dit probleem op 
te lossen, mits je de juiste stappen zet 
en alle betrokken partijen vanaf het 
begin bij de veranderingsprocessen 
betrekt. Al blijkt het onderwerp maat-
schappelijk nog steeds emotioneel 
geladen te zijn. 
Het streven naar duurzaamheid kan 
ons veel ecologische en economische 
voorspoed brengen. We mogen ons 
daarom gelukkig prijzen dat we een 
overleg- en consensustraditie hebben 
waarbinnen ruimte is voor structu-
reel overleg tussen overheid, industrie 
en maatschappelijke organisaties. 
Wanneer we de bereidheid tonen om 
elkaar te begrijpen en slim en resul-
taatgericht samenwerken, dan is het 
realiseren van een duurzame samen-
leving vervolgens een kwestie van 
doen.” 

gezien. Dat betekent niet dat we moe-
ten doen alsof belangen niet bestaan. 
Wanneer Shell zich bereid toont om 
meer te investeren in duurzame ener-
gieproductie mits de overheid de 
juiste voorwaarden schept, en daar-
bij een level playing field realiseert, 
dan is dat een uitspraak waarin een 
eigen belang doorklinkt - daar hoef je 
niet geheimzinnig over te doen. Ook 
in de politiek draait alles om belan-
gen, dus bekijk het pragmatisch: die 
intentieverklaring van Shell kan een 

Aziaten onze wijze van normeren met 
CO2 emissieplafonds maar vreemd. 
Veel Aziatische leiders geloven vooral 
in een snelle implementatie van 
slimme technologische oplossingen 
- een zienswijze die past bij de snelle 
ontwikkeling en het nieuwe zelfbe-
wustzijn van de Aziatische economie. 
Als je daar onvoldoende rekening mee 
houdt, dan kom je dus geen stap ver-
der. Daarom is het uiterst belangrijk 
om je goed te verdiepen in de werke-
lijkheid van je gesprekspartners.

Op verzoek van het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat heb ik in 2002 
een aantal sleutelpersonen gemode-
reerd die afkomstig waren uit het 
bedrijfsleven, waaronder Shell en 
enkele autobedrijven, uit maatschap-
pelijke organisaties, wetenschap en 
overheid. Deze personen werden op 
persoonlijke titel uitgenodigd om 
regelmatig met elkaar van gedachten 
te wisselen over het vraagstuk duur-
zame mobiliteit. Na verloop van tijd 



*  Deze actie loopt van 6 januari t/m 6 april 2010, zolang de voorraad strekt. Geldig bij 
iedere tankbeurt van minimaal 25 liter brandstof of bij aankoop van twee gekoelde dranken. 
Deze actie geldt voor alle Shell brandstoffen. Genoemde prijzen zijn adviesprijzen. 
Maximaal 1 Philips spaarlamp per tankbeurt.

Tank* bij Shell de zuinige benzine 
en krijg een Philips spaarlamp voor maar


